
Section 3

3. Pre-sentence report submitted by Senior Probation Officer
Loren Buddress, 2/23/87

The 50-page pre-sentence report submitted by then Senior
Probation Officer Loren Buddress after completing a three
month investigation during which he worked 6-7 days a week
on this and on nothing else. It is a comprehensive overview
of the circumstances and different points of view surrounding
the case, including Mr. Buddress* evaluation of Larry's
offense.
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O F F E H S E s

On October 9, 1980, a four count Grand Jury Indictment was returned in the Northern
District of California. Count 1 charged Mr. Layton with Conspiracy to Kill a
United States Congressman; Count 2 alleged that the defendant Aided and Abetted
the Murder of a United States Congressman; in Count 3, the subject was charged
with Conspiracy to Kill an Internationally Protected Person; and Count 4 alleged
that Mr. Layton Aided and Abetted the Attempted Murder of an Internationally
P r o t e c t e d P e r s o n .

On September 26, 1981, a mistrial was declared in Counts 1 through 4. The
defendant faced retrial on the same charges commencing October 9, 1986. On
December 1, 1986, the subject was found guilty of all four counts. Judgment
and sentencing were continued until January 23, 1987, at 2 P.M.

Prosecution Version of the Offense. According to the records of the United States
Attorney's Office, Larry Layton, in addition to a number of other persons,
knowingly agreed to kill everyone who was planning to depart Jonestown, Guyana,
i.e.. Congressman Leo Ryan and his aides. Deputy Chief of Mission, Richard Dwj^er,
the Congressman's aides, the concerned relatives, the defectors, and members
o f t h e m e d i a .

People's Temple, and in reality the people who made up People's Temple, constituted
an organization that had an idea that there was a better way of achieving fairness,
economic stability and security, and equality, than was offered in the mainstream
o f A m e r i c a n l i f e .

Through the leadership of Jim Jones, this idea evolved into a plan of action
that contemplated, among other things, the establishment of a progressive, albeit
restrict ive, self-sustaining agricultural mission carved from prist ine jungle,
in an area of the world so remote that travel to and from it could be made
difficult. If not impossible. Access to it by intruders operating without the
permission, consent, and assistance of the settlement was impossible.
As with all new, improved, progressive, never-before-tried ventures, Jonestown
benefited from the absence of competitors with which to compare it. But because
of its remoteness and the fundamental principles of loyalty to its leader, it
could and did operate in relative secrecy during difficult times and until the
ant ic ipa ted hardsh ips o f i t s ta r t ing up were overcome.

Endurance would ultimately bring self-sufficiency and peace, Jones believed.
Jonesto%m was, however, a settlement in arain forest with little chance for success
and no chance for self-sufficiency; a project undertaken by social engineers
and idealists with little or no preparedness for life in a South American jungle.

(
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As Jones told Barold Cordell, when Cordell first questioned the survivability
of this settleaient» it would be only a matter of time before the settlement could
ach ieve respectab i l i ty and demonst ra te man 's ab i l i ty genera l ly to accomodate
himself to his environz&ent and achieve greater freedom and happiness.

But there were critics and doubters. Jones was no God, but a mortal man whose
fai l ings attracted the attention of the enquiring media and former members who
would not halt their protests until certain gnawing questions had been answered.

The c r i t i c ism became so in tense, tha t Jones, h imse l f , fled the Un i ted Sta tes
for the security of Jonestown and the People's Temple organization there.

The verbal attacks, however, continued, and Jones reacted. He had attempted
to prepare his people for the eventual i ty of revolut ionary suicide, in the event
the future of People's Temple and Jonestown became threatened.

Whether people believed him or not, the fact was that his paranoia about a
conspiracy to destroy him and People's Temple propelled him to the point wherehe did everything possible to discredit any criticism from whatever quarter and
i n w h a t e v e r f o r m .

faithful followers, he used a combination of fear and encouragement,
^ propaganda and deprivation of benefits to retain their loyalty and cooperation.

He succeeded for awhile. To the outside world, he promoted the picture of
Jonestown as a paradise on earth where neither sexism, ageism, racism nor want
e x i s t e d .

But the word leaked out from people like Debbie Blakey (the defendant's sister)
that all was not as idyllic as Jones had wanted people to believe. Jones's
p a r a n o i a d e e p e n e d .

On the other hand, despite the best efforts of the group that came to be known
as the "concerned re lat ives" and the pleas for immediate act ion f rom the few
who did defect, and despite an occasional critical news article, Jim Jones and
Jonestown appeared to be secure from scrutiny because of their remote location
in a seemingly friendly land.

In actuality, Jonestown was a buffer for the Guyanese between their border and
an area of disputed territory near the Venezuelan border. In the United States,
People's Temple came to depend upon the ability of Attorney Charles Garry, and
a group of outspoken supporters, to attempt to keep criticism of Jonestown from
i n c r e a s i n g .

t'*® defendant's sister, Deborah Layton Blakey escaped from Jonestown, Charles
Garry contacted the Guyanese authorities in attempts to determine what information
Ms. Blakey had provided to authorities, following her escape. (After Ms. Blakey's
escape, on May 12, 1978, she went directly to the American Embassy in Georgetown,

/Guyana, and sought refuge and assistance in returning to the United States).
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F o l l o v i n g h e r r e t u r n t o t h e U n i t e d S t a t e s , s h e p r e p a r e d a n a f fi d a v i t , i n J u n e
o f 1 9 7 8 , w h i c h w a s s e n t t o t h e D e p a r t m e n t o f S t a t e .

I m m e d i a t e l y f o l l o w i n g h e r e s c a p e , t h e D e p u t y C h i e f o f M i s s i o n a t t h e A m e r i c a n
Embassy, R i cha rd Dwye r, i n t e r v i ewed he r abou t he r expe r i ences a t Jones town . He
no ted a t t he t ime , howeve r, t ha t t he r espons ib i l i t y f o r dea l i ng w i t h t he cond i t i ons
at Jonestown, and any c r imes wh ich may have been commi t ted there , was w i th the
Guyanese author i t ies, and not wi th the Uni ted States Department of State.

It should be noted that almost immediately after the authorities in Guyana started
to invest igate Ms. Blakey's complaints, the People 's Temple 's inte l l igence was
good enough that they knew that the investigation had been opened and that there
was a poss ib i l i t y tha t s teps were go ing to be taken to ac t on Ms. B lakey 's
c o m p l a i n t s .

B y A u g u s t o f 1 9 7 8 , t h e c o n c e r n e d r e l a t i v e s h a d a t t r a c t e d t h e a t t e n t i o n o f
Congressman Leo Ryan, o f the E leventh Congress iona l D is t r i c t in Ca l i fo rn ia .
Congressman Ryan was undaunted by the disinformation campaign and the discrediting
of de t rac to rs and c r i t i cs tha t Peop le 's Temple had under taken.

H i s d e t e r m i n a t i o n t o i n v e s t i g a t e b r o u g h t t o t h e g a t e s o f J o n e s t o w n , a s n e v e r
before, the prospect of a real examination of conditions within the community.

In September of 1978, the Congressman set into motion his plan to travel to Guyana.
At about this same time, one of the two Jonestown attorneys, Mark Lane, was in
G u y a n a . A t a b o u t t h i s t i m e , M r. L a n e h e l d a p r e s s c o n f e r e n c e w h e r e h e a c c u s e d
the Uni ted States and var ious of i ts agencies of engaging in a conspiracy to
undo Jim Jones and to bring down People's Temple. .

It was at about this same time, September 25, 1978, that Mr. Dwyer, at the U.
S. Embassy, was presented with a tape recording which set out Jim Jones's speech
of why there was a conspiracy targeted against him and the People's Temple. In
effect. It was a reaffirmation of accusations that had consistently been made
for at least a year, which discredited any of the people who attempted to criticize
J o n e s t o w n .

At first, Jones tried to stop Ryan from coming to Jonestown. Later, the Government
contended that he stopped him from leaving.

In hopes of dissuading Ryan from visiting Jonestown, Mark Lane sent Ryan
correspondence stating, "Oh, the timing is inconvenient. ... and any attempt
to come without prior approval might very well force Jim Jones and his community
t o a c c e p t a n o f f e r o f i m m i g r a t i o n t o a n o n - f r i e n d l y c o u n t y. A n d t h i s m i g h t c a u s e
considerable embarrassment to President Carter and to his human rights program."

Jones, through Lane, a lso at tempted to put o ther condi t ions on Ryan 's v is i t .
The Congressman was not going to be permitted to come by himself, even as a member
of Congress. Representatives of the Black Caucus were also expected to be part
of a balanced delegation. The media who accompanied Ryan would have to be
balanced, and it, too, would have to get pre-approval from Jones for the trip.

/



In addi t ion, the Jonestown at torneys. Lane and Garry, would a lso have to be
p r e s e n t .

Charles Carry, who saw no legitimate way to stop Congressman Ryan's visit,
suggus ted tha t Jones was too i l l t o rece ive any v i s i to rs .

In hopes of forestall ing such a visit, Jones had a petit ion signed by Jonestown
members*de l ivered to Congressman Ryan. The pet i t ion s ta ted:

Many of as, the undersigned residents of Jonestown, Guyana have been
v is i ted here by f r iends and re la t i ves . However, we have no t inv i ted
and do not care to see Congressman Ryan (supporter of mi l i tary aid
to the P inochet reg ime in Ch i le ) med ia representa t ives , members o f
a g r o u p o f s o - c a l l e d c o n c e r n e d r e l a t i v e s , o r a n y o t h e r p e r s o n s w h o
m a y b e t r a v e l i n g w i t h o r a s s o c i a t e d w i t h a n y o f t h e s e p e r s o n s . D a t e d
t h i s 9 t h d a y o f N o v e m b e r , 1 9 7 8 .

To b e d o u b l y s u r e t h a t h e k n e w e x a c t l y w h a t t h e g r o u p o f c o n c e r n e d r e l a t i v e s
p l a n n e d t o d o , J o n e s o r d e r e d o n e o f h i s s u p p o r t e r s , T i m C a r t e r, w h o w a s i n t h e
S a n F r a n c i s c o B a y A r e a , t o i n fi l t r a t e t h e c o n c e r n e d r e l a t i v e s a n d t o r e p o r t t o
b i a w h a t t h e y w e r e p l a n n i n g .

A f te r Ca r te r p rov ided Jones w i t h de ta i l ed i n fo rma t i on , Jones ra l l i ed h i s commun i t y,
d i r e c t i n g t h e m a i n t h r e a d o f h i s v e n o m o u s a t t a c k a g a i n s t t h e t h r e e g r o u p s , w h i c h
by then be saw had come together to destroy Jonestown and the People's Temple
( t h e c o n c e r n e d r e l a t i v e s , t h e p r e s s , a n d t h e r i g h t - w i n g p o l i t i c i a n s - i n t h e
person of Leo Ryan).

Jones was prepared to fight those coming to Jonestown, and he ordered the support
of the people of Jonestown to help him. Since persuasion and caj„bllng had not
prevented Ryan from going to Jonestown, Jones believed more specific action was
c a l l e d f o r .

Almost immediately upon arrival in Georgetown, the press encountered visa problems
just as Jones predicted they would. One reporter was detained, and the other
■embers of the press had their visas restricted to one day. This was a departure
from the original five day approval which had originally been granted.

Shor t l y therea f te r, the newsman was re leased, and the five day v isas were res to red
t o a l l B e d i a p e o p l e . A s s o o n a s t h e s e a c t i o n s t o o k p l a c e , J o n e s r e a c t e d
predictably by warning those in Jonestown of possible attacks and death as a
result of attacks from outsiders. Jones urged resistance. He made this broadcast
to his assembly on the night of November 16, 1978.

As Jones was addressing those in Jonestox^n, he realized that a problem existed.
Even though this community had been prepared to resist outsiders, a significant
segment of the Jonestown "secur i ty force" was in Georgetown, and they were
u n a v a i l a b l e f o r d u t y i n J o n e s t o w n .

The security force was, in fact, comprised of members of the Jonestown basketball
team. The team was led by Stephan Jones, the natural son of Jim Jones. Although
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Stephan Jones had been ordered a number of times to return from Georgetown to
J o n e s t o w n , h e r e f u s e d . ( H e w a s , a p p a r e n t l y, t h e o n l y o n e w h o h a d t h e t e m e r i t y
t o s p e a k u p a g a i n s t h i s f a t h e r , J i m J o n e s . H e w a s s e e n t o h a v e d o n e t h a t o n
a n u m b e r o f o c c a s i o n s .

As dawn broke on Friday, November 17, 1978, Sharon Amos, the People's Temple
r a d i o o p e r a t o r i n G e o r g e t o w n , t o l d C o n g r e s s m a n R y a n t h a t h e c o u l d n o t e n t e r
J o n e s t o % m . R y a n , i n t u r n , t o l d G a r r y a n d L a n e , w h o h a d j u s t a r r i v e d t h a t d a y ,
t h a t h e w a s g o i n g t o J o n e s t o w n a t t w o o ' c l o c k . H e a l s o t o l d t h e m t h a t t h e r e
w o u l d b e t w o s e a t s o n h i s p l a n e f o r t h e l a w y e r s , i f t h e y w a n t e d t h e m , a n d i f
t h e y d i d n o t , h e w o u l d g o w i t h o u t t h e m .

Lane and Carry spoke by radio to Jones from Lamaha Gardens in Jonestown and they
u r g e d J o n e s t o l e t R y a n e n t e r . G a r r y w a s v e r y e x p l i c i t t h a t i f J o n e s d i d n o t
a l l o w R y a n t o e n t e r J o n e s t o w n , G a r r y w o u l d q u i t .

S o o n t h e r e a f t e r , J o n e s r e l e n t e d . I t w a s m i d - d a y o n N o v e m b e r 1 7 , 1 9 7 8 , a n d J o n e s
b r o a d c a s t a n a l e r t t o h i s c o m m u n i t y , s e n d i n g t h e m m i x e d m e s s a g e s a b o u t t h e
i m p e n d i n g v i s i t o f R y a n a n d h i s p a r t y .

A f t e r t he b roadcas t , and a t Jones ' s sugges t i on , a g roup , unde r one o f h i s c l oses t
a d v i s o r s , J o h n n y B r o w n J o n e s , l e f t J o n e s t o w n f o r t h e a i r s t r i p . B e f o r e l e a v i n g ,

^ two of Jones's closest advisors, Caroline Layton and Harriet Tropp, were heard
d i s c u s s i n g s e n d i n g t h e J o n e s t o w n t r u c k t o d r i v e u p a n d d o w n t h e a i r s t r i p , t h u s
prevent ing Ryan 's p lane f rom land ing.

A t t h e a i r s t r i p , h o w e v e r , i t w a s d e c i d e d t o l e t t h e p l a n e l a n d , b e c a u s e G a r r y
and Lane, the two People's Temple lawyers, were aboard.

A warning had previously been broadcast from Georgetown to the pilot of Ryan's
p l a n e . B u t t h e p i l o t , a f t e r c o n f e r r i n g w i t h D w y e r , d e c i d e d t o a t t e m p t t o l a n d
a t t h e a i r s t r i p . S e e i n g t h a t n o o n e w a s a t t e m p t i n g t o p r e v e n t t h e l a n d i n g , t h e
p i l o t d e s c e n d e d t o t h e a i r s t r i p .

After landing, Ryan and his party were met by Guyanese Constable, Corporal Rudder,
and o thers who in formed the par ty, inc lud ing Ryan, tha t they were there to prevent
a n y f o r c e d e n t r y o f J o n e s t o w n .

Car ry and Lane le f t by t ruck head ing fo r Jones town. A f te r they d rove approx imate ly
o n e h a l f m i l e d o w n t h e r o a d , H a r r i e t T r o p p , w h o w a s o n t h e t r a c t o r - t r a i l e r , t o l d
the attorneys to turn around and go back and get Ryan, Dwyer, Jacqueline Speier,
t h e C o n g r e s s m a n ' s l e g a l a d v i s o r, a n d o n e o t h e r m e m b e r o f t h e p a r t y. P e r m i s s i o n
w a s g r a n t e d f o r t h i s s e l e c t g r o u p t o e n t e r J o n e s t o w n ; h o w e v e r, t h e o t h e r s w e r e
to s tay a t Por t Ka i tuma, a smal l v i l lage approx imate ly s ix mi les f rom Jonestown.

It was Jones's plan to delay the group's arrival at Georgetown until early evening
o f N o v e m b e r 1 7 t h , d u e t o t h e f a c t t h a t h e b e l i e v e d t h e s e t t l e m e n t l o o k e d b e t t e r
t o o u t s i d e r s a t n i g h t , r a t h e r t h a n d u r i n g t h e d a y. A s R y a n a n d h i s p a r t y m a d e

_ their way f rom the ai rst r ip to Jonestown, they encountered divers ions, such as
f a large load of wood and logs, that had been dumped on the road, apparently on



purpose. Clearing the blocked road delayed Ryan sufficiently so that he arrived
at Jonestown at dusk, just as Jones had planned.

Unbeknownst to Ryan and the v is i tors , some of the Jonestown res idents , in
particular Vem Gosney and Gerald Parks, had separately considered escaping from
Jonestown for some t ime, though ne i ther thought o f Ryan as the veh ic le fo r
a c c o m p l i s h i n g t h i s e n d .

As Ryan and his associates arrived at Jonestown, it was getting dark, and they
were given a tour. Afterwards, Garry and Lane met with Jones, and they were
able to persuade him to al low al l of those at Port Kaituma, with the exception
of Gordon Llndsey, to enter Jonestown. (Lindsey had wri t ten a very derogatory
ar t ic le in the Nat ional Enquirer about Jones and Jonestown). 5y the t ime the
en t i r e Ryan pa r t y was reun i t ed a t Jones town , i t was a lmos t t o ta l l y da rk . A
w e l l ' o r c h e s t r a t e d , w e l l - r e h e a r s e d s c h e d u l e o f e v e n i n g a c t i v i t i e s w a s p r e s e n t e d .
T h i s f o l l o w e d a d i n n e r , t h a t w a s m u c h m o r e l a v i s h t h a n t h e u s u a l r i c e a n d g r a v y
meal given to most of the Jonestown congregation.

J o n e s w a s a t t e m p t i n g t o d u p l i c a t e , f o r R y a n , t h e s a m e t y p e o f c h a r a d e t h a t h a d
w o r k e d w e l l f o r h i m i n t h e p a s t . A s i m i l a r l y w e l l - r e h e a r s e d p r e s e n t a t i o n o f
h a p p y f a c e s a n d l a v i s h f o o d h a d w o r k e d w i t h C h a r l e s C a r r y, i t h a d w o r k e d w h e n
Deputy Ch ie f o f M iss ion Rober t Dwyer had v is i ted Jones town, in May o f 1978 , and
i t h a d b e e n a r u s e t h a t J o n e s a n d h i s f o l l o w e r s h a d u s e d c o n t i n u o u s l y f o r a l l
the notable d igni tar ies that had come to Jonestown.

By the end of the evening 's enter ta inment , i t became c lear to Ryan that not
everyone was happy at Jonestown. Vern Gosney secretly gave a note to Don Harris,
one of the reporters from the National Broadcasting Company (NBC). The note
stated, "Vem Gosney, Monica Bagby, help us get out of Jonestown." Harris then
■et with Dwyer who indicated that there was not much that could be done that
n ight . However Gosney was to ld to not worry, that Ryan would not leave the
fo l l ow ing day w i thou t h im.

After Ryan and Speier conferred about this problem, they agreed to have Gosney
and Bagby 's na i&es added to the l is t o f people that they were scheduled to
In te rv iew; thus , they wou ld no t d raw par t i cu la r a t ten t ion to them. When the
t w o w e r e s c h e d u l e d t o c o m e f o r w a r d t h e f o l l o w i n g d a y f o r t h e i r i n t e r v i e w, t h e y
w o u l d t h e n h a v e t o d e c l a r e t h e i r i n t e n t i o n , r e c o r d i n g i t o n a t a p e r e c o r d e r ,
a n d R y a n f e l t t h a t h e w o u l d b e a b l e t o p r o t e c t t h e m u n t i l t h e i r d e p a r t u r e f r o m
J o n e s t o w n .

At the end of the evening, the press and the concerned relatives were brought
back to Port Kaituma. Ryan, Dwyer, Speier and another member of their party,
Ann iboume, a long wi th the a t to rneys, s tayed in Jonestown.

On the following noming, Saturday, November 18th, Harris showed two of the
reporters, Javers and Reiterman, the note that he had received the evening before
from Vern Gosney. On the previous evening, Javers and Reiterman were introduced
to a young native boy who told them that he was aware that people had tried to
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escape from Jonestown before, and they had been beaten. One person, in fact,
who had failed in his attempt, was forced to spend time in a pit. The reporters
were also told that the people of Guyana, and in the neighboring Port Kaituma,
were more aware of the real activities going on in Jonestown than they seemed
t o b e i n i t i a l l y .

After a discussion, the press decided that they were going to pool their
information in hopes of being able to break through the escorted tours and find
out the truth about what was going on in Jonestown.

Back at Jonestown, Ryan and his party had just finished breakfast when Jackie
Speier encountered Bale Parks, one of the eventual "defectors." When she asked
him how he like Jonestown, he gave her the response that he and others had been
repeatedly coached to say, "I love it here. It's wonderful."
Dale's father, Gerald Parks, now felt that the time had come for him to attempt
to leave Jonestown along with the rest of his family. Another Jonestown resident,
Harold Cordell, was convinced that Jones's recent talks to the community about
"the last white night, about revolutionary suicide, about taking their lives
in a meaningful way," were all indications that Jones was very serious about
taking this suicidal step. After conferring with his closest of friends, Edith
Bogue, Jim Bogue, and A1 Simon and his brother, they, too, agreed to attempt
to leave under Ryan's protective umbrella.

That morning, during the course of questioning people who had come forward, Larry
Layton asked for an appointment to meet with Jackie Speier. He stated that he
had something urgent and important to discuss with her. Layton, who came to
Jonestown voluntarily, in mid-May, 1978, claimed that he was asked or ordered
to report to Jonestown, although there was no evidence that he was physically
forced to relocate to Guyana. Layton was described as loyal to Jim Jones, a
believer, someone who had been with Jones for many years, and someone who served
" o n s e c u r i t y " f o r a t i m e .

During this meeting with Speier, Layton was described by Speier to be calm,
composed and very committed. He was in total control. He told Speier why his
sister, Debbie Blakey was, in a sense a traitor to Jonestown, a person who
was not to be believed, a person who was a thief, and a person who had maliciously
described Jones and Jonestown. Additionally, he showed Ms. Speier a declaration
by Lisa Layton, the mother of both. In the declaration she accused Debbie Blakeyof stealing $4,800 from her, and also of stealing funds from the People's Temple.
Layton wanted Speier to believe that his sister was a person of questionable
creditability, and he mentioned, in his conversation, that he loved it in
J o n e s t o w n .

While the interviews continued, the press was finally taken from Port Kaituma
back to Jonestown. Although initially, they were due to be brought to Jonestown
at dawn, as a result of a number of delaying incidents, they were not returned
to Jonestown until much later in the day. When they finally arrived, they split
up in hopes of attempting to discover the truth about the conditions in Jonestown.



In the course o f the i r ac t iv i t ies , some of the press were ab le to enter Jane
Pi t tman House, the locat ion where e lder ly people l ived. They d iscovered that
sixty elderly Jonestown residents lived in bunk beds stacked one on top of the
o t h e r . C o n d i t i o n s a t t h e h o u s e w e r e o b v i o u s l y p o o r .

At about this same time, Tom Bogue and his sister, Teena, thought that something
very bad was about to happen at Jonestown. Due to this fact, they decided that
t h e y a l s o s h o u l d a t t e m p t t o l e a v e .

As Ryan and others continued to interview Jonestown residents, Jones paged certain
individuals to return to the pavi l l ion area. There, pressures were being exerted
on individuals who had expressed an interest in leaving. Jones, Michael Prokes,
the assistant pastor at Jonestoim, Jack Beam, who was with Jones since his earliest
days in Indiana, Tim Carter, the head of public affairs, Carolyn Layton and Karen
Layton, the defendant's first two wives, and the subject, himself, were seated
in a group, apparently discussing the planned departure of some of the Jonestown
r e s i d e n t s .

The significance of the meeting was that it showed Layton's access to the inner
c i r c l e t h a t s u r r o u n d e d J o n e s .

It was at approximately this same time, that Dwyer used the Jonestown radio to
c a l l f o r a s e c o n d p l a n e . S h o r t l y t h e r e a f t e r, t h e B o g u e f a m i l y, E d i t h , To m ,
Juanita, Teena and Harold Cordell came forward and announced that they planned
to leave. Vern Gosney and Monica Bagby fo rmal ly dec lared the i r in ten t ions .

According to numerous witnesses, the mood at Jonestown soon changed dramatically,
as the de fec to rs came fo rward and began to be escor ted th roughou t the compound
to obtain their belongings. Anxiety and a sense of apprehension pervaded many
o f t h e J o n e s t o w n r e s i d e n t s .

J o n e s t h e n t r i e d t o t a l k s o m e o f t h e p e o p l e o u t o f l e a v i n g . H e p r o m i s e d t h e m
that they would be able to leave, later, if they wished. He even offered money
to Gerald Parks, if he stayed. Jones's wife, Marcelline and her bodyguard. Poncho
Johnson, attempted to stop Gosney and Bagby, despite the fact that Ms. Bagby
was being escorted by Jacquel ine Speier.

Marcelline told Gosney that Jim Jones would rather see his son dead than see
Gosney leave Jonestown. As Cordel l and Edi th Bogue were in the process of
obtaining their belongings, they saw three or four men walking in the vicinity
o f the co t tages , w i th long ob jec ts wrapped in b lanke ts .

As the defectors started boarding the truck, which was to take them from Jonestown
to the airstrip, they were joined by Lane and Garry. At this same time, A1 Simon,
a Jonestown resident, decided that he wanted to join the defectors. A heated
discussion ensued between Simon and his wi fe, Bonnie, who refused to leave
Jonestown, and who also refused to let the couple's children go with her husband.
After Speier reviewed the argument, she told Garry, "You were the lawyer for
People's Temple, you mediate that dispute." As a result of this argument, Garry
d e c i d e d t o s t a y b e h i n d .
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Af ter S imon and Garry confer red, Garry urged Jones not to re ta l ia te against S imon.
Simon s ta ted that he would s tay i f h is ch i ld ren were not ab le to go, and he would
b e w i l l i n g t o t a k e t h e a b u s e a n d h a r a s s m e n t t h a t h e w a s s u r e w o u l d f o l l o w .

As the defectors were boarding the truck, Jones was huddled in various places,
talking to his close associates about the emergency that had developed. Although
the Government is unaware of precisely what was being discussed during those
m e e t i n g s , t h e y b e l i e v e d t h a t t h e s u b s e q u e n t c o n d u c t a n d a c t i v i t y t h a t f o l l o w e d
gives one a strong hint as to what was being planned.

At approximately the same time, Ryan, who was rounding up the last of the group
of defectors, was approached by Larry Layton, who stated words to the effect
of, "Put me down as repatriating." At about this same period of time, he was
also seen embracing Jones and talking to him.

From what Jones later told Garry, Layton said to Jones words to the effect that,
"This shit has got to stop. I love you. You will be proud of me." Jones was
of the belief that Layton was armed at the time that they last spoke.

A short time later, Layton insisted that he be allowed to board the truck going
to the a i rs t r ip . Jack ie Spe ier was very susp ic ious about Lay ton 's in ten t ions ,
and told him that he would have to stay behind. Layton insisted on boarding,
even though the t ruck had become v i r tua l l y fi l l ed .

' After Layton got on the truck, his boarding caused panic among the other defectors.
They bel ieved that he was feigning his defection. When he boarded the truck,
a newsman asked him, "Are you for real?" Layton responded, "I hate Jim Jones.
I w a n t t o g e t o u t o f J o n e s t o w n . "

At th is point , Ryan decided to stay behind, in order to give the protect ion of
h i s o f fi c e t o a n y o t h e r J o n e s t o w n r e s i d e n t s w h o s t i l l w a n t e d t o l e a v e t h e
community. As the truck proceeded to leave, Speier thought that the dr iver of
the truck appeared to be stall ing. He backed the truck up in an area where it
became mired in mud only a few feet from the spot where it was loaded. A bulldozer
was eventual ly cal led to pul l i t out. As the truck was being pul led out of the
Bud, a loud scream was heard coming from the pavillion.

At the pavillion, Garry, Lane, Ryan and Jones were talking about the trip, and
how meaningful it had been to Ryan. Just then, a Jonestown resident by the name
of Don Sly, who was approximately 6*3" tall and weighed approximately 220 pounds,
c a m e u p b e h i n d R y a n , p u t h i s l e f t a r m a r o u n d h i s n e c k a n d h e l d a k n i f e i n h i s
right hand at the Congressman's throat. Sly was described as "solid as a rock."

This tall, muscular individual was then wrestled to the ground by Garry, Lane
and one other individual. Garry stated that he was unable to move the man, who
was much, much stronger than he, but the Congressman was not cut with the knife.
The Government is of the opinion that this scene was staged as a means of scaring
the Congressman and insuring that he would decide to join those in the truck
g o i n g t o t h e a i r s t r i p .

In response to the screams that they heard coming from the pavillion area, members
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o f t h e m e d i a a n d D w y e r l e f t t h e t r u c k a n d r a c e d b a c k t o t h e p a v i l l i o n . A f t e r
a r r i v i n g a t t h e p a v i l l i o n , t h e y s a w R y a n , w h o h a d h i s s h i r t t o r n o p e n , a n d h i s
shi r t had some blood on i t . (The b lood was not f rom Congressman Ryan, but rather
from one of the individuals who wrestled the knife away from Don Sly).

A f t e r D w y e r a n d o t h e r s r e a c h e d C o n g r e s s m a n R y a n , t h e h o s t i l i t y i n t h e a r e a w a s
a p p a r e n t . M e m b e r s o f t h e m e d i a w e r e p r e v e n t e d f r o m e n t e r i n g t h e p a v i l l i o n b y
one of Jones's associates, Johnny Brown Jones. After Dwyer reached Ryan, he
i n s i s t e d t h a t R y a n l e a v e w i t h t h e g r o u p g o i n g t o t h e a i r s t r i p . D w y e r t h e n o f f e r e d
t o r e t u r n t o J o n e s t o w n f r o m t h e a i r s t r i p t o i n s u r e t h e s a f e t r a n s i t o f a n y o n e
e lse who wanted to leave and who migh t come fo rward la te r. Dwyer, Ryan and the
n e w s m e n t h e n r e t u r n e d t o t h e t r u c k , w h i c h h a d j u s t b e e n p u l l e d o u t o f t h e m u d .
Lane and Char les Garry remained at Jonestown. A short t ime later, an announcement
o v e r t h e J o n e s t o w n l o u d s p e a k e r t o l d e v e r y o n e t o a s s e m b l e a t t h e p a v i l l i o n . N e a r
t h e p a v i l l i o n , M a r i a K a t s a r i s , o n e o f J o n e s ' s m o s t t r u s t e d c o n fi d a n t e s , w a s s e e n
t o w h i s p e r s o m e t h i n g i n t o J o n e s ' s e a r . J o n e s t h e n i m m e d i a t e l y t o l d G a r r y a n d
Lane to leave the area and go to the East House, a guest house some yards from
t h e p a v i l l i o n . K a t s a r i s t h e n w e n t t o t h e r a d i o r o o m a n d a s k e d M i c h a e l C a r t e r
i f he was wil l ing to go on an errand rather than stay around with the others.
He stated that he would do this, and he was instructed to change his clothes
and go to the West House, which was where Jones lived. There, he was given a
g u n a n d a s u i t c a s e b y C a r o l i n e L a y t o n . H a n d g u n s w e r e a l s o g i v e n t o C a r t e r ' s

, brother, Tim. The Carter brothers were given most of the cash kept at Jonestown,
^^1,. and they were ordered to go to the Russian Consulate in Georgetown and give the

C o n s u l a t e t h e f u n d s .

C h a r l e s G a r r y s t a t e d t h a t d u r i n g t h i s p e r i o d , w h i l e h e w a s a t t h e E a s t G u e s t
House, he saw e ight or ten people car ry ing what . looked l ike boxes o f ammuni t ion
a n d r i fl e s , h e a d e d i n t h e d i r e c t i o n o f t h e p a v i l l i o n .

A s t h e t r u c k c a r r y i n g C o n g r e s s m a n R y a n a n d t h e o t h e r s r e a c h e d t h e g a t e o f
J o n e s t o w n , J o e W i l s o n , a k i n d o f s u p e r v i s o r o f s e c u r i t y, j u m p e d a b o a r d t h e t r u c k
a n d l o o k e d a r o u n d m e n a c i n g l y a t a l l t h o s e a b o a r d . H e r o d e a l l t h e w a y t o t h e
a i r s t r i p o n t h e t r u c k , a n d w h e n t h e R y a n p a r t y a r r i v e d , n o p l a n e s w e r e p r e s e n t .
The truck was then unloaded, and Dwyer decided to go to Port Kaituma to check
o n t h e p l a n e s , a n d t o b e s u r e t h a t t h e i n c i d e n t w i t h D o n S l y h a d b e e n r e p o r t e d
t o a u t h o r i t i e s .

As the truck was being unloaded, Layton remained by himself, squatting against
a n e a r b y s h e d . H e w a s a l s o s e e n , a t o n e p o i n t , t a l k i n g t o J o e W i l s o n f o r a t
l e a s t t w o o r t h r e e m i n u t e s .

A f te r about twenty minutes , two p lanes ar r ived. Ryan to ld the defec tors tha t
t hey wou ld be a l l owed t o l eave fi r s t . Ryan a l so de lega ted respons ib i l i t y o f
determining who would be on what plane to Jackie Speier. It was decided that
the smal l p lane wou ld be loaded fi rs t , and Spe ier began to ass ign seats to
defectors on the basis that they were single persons. Layton was not Included
in th is group, a l though Speier, hersel f , was. Layton then ins is ted to her that
he was promised a seat on the first plane by Ryan. She then decided to give
him her seat on the small plane.
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Before anyone was to board, all of the defectors were to be searched. Prior
to the search, Joe Wilson and two of his associates were talking to the passengers
and asking, "Why are you doing this?" Others recalled being asked "Which plane
are you getting on?" As the people who were scheduled to board the small plane
were lined up to be searched. Layton evaded the search and jumped aboard the
plane, taking the seat immediately behind the pilot. A reporter saw this, and
brought it to the attention of Ryan that Layton boarded the plane without being
searched. When this was pointed out to Layton, he denied that he had not been
searched, and refused to get off the plane. When he was ordered off, he was
given a very light pat search, and he was allowed to reboard. Once again, he
t o o k t h e s a m e s e a t b e h i n d t h e p i l o t .

The small plane then taxied down to the end of the runway, and as this was
happening, the farm tractor from Jonestown, pulling a trailer, passed on the
le f t s ide o f the smal l p lane. The t rac tor - t ra i le r cont inued on in the d i rec t ion
of the large plane. The tractor-trailer passed on the same side of the plane
o n w h i c h L a r r y L a y t o n w a s s i t t i n g .

By this time, the rest of the defectors had boarded the large plane and Ms. Speier
was attempting to decide which of the news people should be permitted to board.
Speier determined that there were five people from the group for whom there was
no room. A newsman. Bob Flick, then volunteered that he and his news crew of

^ f o u r w o u l d s t a y b e h i n d .

The tractor-trailer, carrying Wilson and others then approached the Congressman s
plane. Congressman Ryan and others saw that the individuals on the tractor-trailer
were armed with rifles and handguns. Congressman Ryan dove under the plane;
Speier dove in the same direction. As Ryan was shot in the neck, Speier attempted
to go to his aid and stop the bleeding. Almost ■ immediately, he was shot several
more times. Ms. Speier was wounded five times, and newsman Javers was shot,
and he pretended to be dead. Similarly, Dwyer was shot and feigned death.

As the shooting was continuing at the large plane, gunfire broke out aboard
Layton'8 plane. Inside the small plane. Dale Parks saw Layton reach in the crotch
of his pants and pull out a gun. Layton then shot Monica Bagby twice, he shot
Vernon Gosney twice, and he attempted to shoot Dale Parks when his weapon misfired.
When the shooting commenced at Congressman Ryan's plane, the pilot of the plane
on which the defendant was riding turned off the plane's engine. After shooting
Gosney and Bagby and attempting to shoot Dale Parks, a struggle ensued between
Parks and Layton and Parks eventually obtained the weapon. He attempted to fire
at Layton, but the gun continued to misfire. Gosney, Parks, and the other
passengers on the small plane then fled into the nearby underbrush while shooting
at Congressman Ryan's plane continued.

At the larger plane, while several of the wounded were moaning in pain, one of
the shooters delivered the "coup de grace" (the final fatal shots) to Bob Brown,
Don Harris, and to Congressman Ryan. The coroner. Bob Stephens, stated that
Ryan's head injury was consistent with a high velocity firing at close range.

Jacqueline Speier, Dwyer, Tom Bogue, Monica Bagby, Vern Gosney, Stephen Katsaris,
Tim Reiterman, Ron Javers, Teena Bogue, and Stephen Sung were all wounded.
Congressman Ryan, three newsmen and one defector, Patti Parks were killed.
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The tractor-trailfir carrying the shooters from Jonestown left the airstrip, and
Layton was observed approximately ten to fifteen yards from a group of survivors.
Layton told these survivors that he did not do any shooting, and that Dale Parks
did the shooting. The defendant was then turned over to two civilians, who agreed
to take him to the police station. At that point, he stated that he was an
American citizen, and he demanded to be taken before a Magistrate. The subject
was taken to Port Kaituma where he was turned over to a constable. When asked
by the constable whether he was one of the shooters at the airport, Layton stated,
" I s h o t t h e m o t h e r - f u c k e r s . "

He was put into custody, along with the Carter brothers who had turned themselves
in for the their own protection. Layton was heard screaming "Leave my friends
alone - they didn't do anything."

On November 21st, the defendant was moved from Port Kaituma to Georgetown, and
h e m a d e t h e f o l l o w i n g s t a t e m e n t ;

I, Larry Layton, take full responsibility for all the deaths and injuried
that took place at the Port Kaituma airstrip. I had begged the Bishop,
Jim Jones, that I be al lowed to br ing down the plane. But he
disapproved. My reason for doing this was because I felt that these
people were working in conjunction with the CIA to smear the People s

^ Temple and to smear Guyana. I got a gun from a friend of mine, one
Pancho, and I went to the airport intending to bring down the plane.
But when the shooting started, I also started shooting as I thought
i t w a s a l l t o o l a t e . I d o n ' t k n o w w h y I d i d i t .

Between October 1, 1981, and December 1, 1986, . the defendant was free on bond,
and he reported to the Pretrial Services Unit' of the U. S. Probation Office.
The Pretrial Services supervisor confirms that during his release, Mr. Layton
adhered to all his terms and conditions of release. Following his conviction,
on December 1, 1986, he was remanded into custody.

Victim Impact Statements. In total, twenty-eight people were at the airport
at the time of the shooting, twelve defectors, seven newsmen, three Government
officials, four concerned relatives, and two pilots. (The pilots suffered no
Injuries and were Guyanese citizens). Five individuals. Congressman Ryan, three
n e w s m e n a n d o n e d e f e c t o r w e r e k i l l e d a t t h e a i r s t r i p .

1. Bagby, Monica. This officer spoke with Ms. Bagby briefly on the telephone.
She indicated that she was still having substantial problems as the result of
her experiences at the airstrip. She stated that it was her preference to outline
her difficulties and losses suffered as the result of the present offense in
a letter to this officer. As of this writing, her letter has yet to be received.

2. Bogue, Juanita. According to the Federal Bureau of Investigation
Bogue has been in hiding since her return from Jonestown, and her whereabouts
i s u n k n o w n .

/ 3. Bogue, Teena. According to the FBI, Teena Bogue is also in hiding, and her
. w h e r e a b o u t s i s u n k n o w n .
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4 . Bogue, Too. Mr. Bogue advised th is officer that he l ived at Jonestown for
approximately two and one half years, and was a Peoples Temple member for
approximately ten years. He remarked that during the airport shooting, he was
w o u n d e d o n c e , i n h i s l o w e r l e f t l e g . H e s t a t e d t h a t h e w a s a l s o h i t b y m e t a l
f r a g m e n t s i n h i s u p p e r l e f t t h i g h a n d b u t t o c k s . H e r e l a t e d t h a t h e w a s
hospi ta l ized for a per iod of approximately two months, but he now suffers no
r e s i d u a l e f f e c t s a s t h e r e s u l t o f h i s i n j u r y, w i t h t h e e x c e p t i o n o f t h e s c a r s .

H e r e c a l l e d t h a t h e s u f f e r e d n o fi n a n c i a l l o s s e s d u e t o t h e i n c i d e n t , a n d h e
stated "On one side, I am glad I went through it - I know I can deal with any
situation now." Mr. Bogue declared that "I do not feel he should have gone to
t r i a l i n t h e fi r s t p l a c e . H e w a s j u s t a s m u c h a v i c t i m , i f n o t m o r e s o , t h a n
was I. If I was in his shoes, I probably would have done the same thing." He
conc luded h i s commen ts abou t Mr. Lay ton s ta t i ng t ha t , "He was more i n t e rms o f
a lackey - he had no author i ty. "

5. Boyd, Carolyn. According to the FBI, Ms. Boyd's whereabouts are unknown.

6 . B r o w n , B o b . M r . B r o w n w a s a n N B C n e w s c a m e r a m a n w h o w a s k i l l e d d u r i n g t h e
s h o o t i n g a t t h e a i r s t r i p .

7 . Cobb , J im . Acco rd ing to the FB I , Mr. Cobb was one o f t he concerned re la t i ves
who accompanied Congressman Ryan to Jonestown. Mr. Cobb's present whereabouts
a r e u n k n o w n .

8 . C o r d e l l , H a r o l d . T h i s w r i t e r s p o k e t o M r. C o r d e l l w h o c o n fi r m e d t h a t h e l o s t
seven family members as a result of the mass suicide at Jonestown, including
h i s w i f e , fi v e c h i l d r e n , a n d h i s s i s t e r - i n - l a w .

H e a d v i s e d t h i s o f fi c e r t h a t h e s p e n t a t o t a l o f t e n m o n t h s a t J o n e s t o w n , a n d
prior to his departure, he was al lowed to have almost no contact with any of
h is ch i ld ren , o r any o f h is immed ia te fami ly. He s ta ted tha t a t the a i rs t r ip ,
he was among those aboard the large a i rcra f t . He noted that he was not wounded,
but he st i l l has reccurr ing dreams about the incident, and he has had trouble
s leep ing pe r i od i ca l l y s i nce 1978 .

He admit ted to th is officer that af ter the shoot ing, he fe l t qui te b i t ter toward
Mr. Lay ton. He commented, "I think he (Lay ton) has paid for what happened to
h im. I be l ieve he was more a v ic t im than a par t i c ipan t . " He s ta ted tha t he
has known Mr. Layton for many years, and he characterized the defendant as more
o f a f o l l o w e r t h a n a l e a d e r .

9. Dwyer, Richard. Mr. Dwyer was the Deputy Chief of Mission at the United States
Counsel in Georgetown, Guyana. Mr. Dwyer was wounded at the airstrip, and he
was hospitalized approximately one week before he checked out of the hospital,
aga ins t med ica l adv ice . He s ta ted tha t he s t i l l has one bu l l e t i n h i s back ,
close to his spine, and he gets x-rays every few years to see whether or not
i t has moved at a l l . Thus far, the bu l le t has remained in the same p lace.

Mr. Dwyer dovmplayed the emotional trauma of the present offense by recall ing
that before going to Guyana, he had been shot at previously, he had had hand
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grenades thrown at him, so that attempts on his life were not totally new. He
did note, however, that he no longer enjoys hunting due to the fact that he becomes
very nervous when he hears the sound of shotguns firing. He also recalled that
since the shooting, he has had many sleepless nights, and for some time immediately
following his departure from Guyana, he had concerns about possible assassination
attempts perpetrated by other People's Temple members. Mr. Dwyer also speculated
about the adverse effects that the Jonestown tragedy had on his career in the
d i p l o m a t i c c o r p s .

Dwyer mentioned that" the tragedy at Jonestown and at the airstrip would have
occurred with or without Mr. Layton, and he characterized the defendant as "a
s m a l l c o g i n a l l o f t h i s . "

10. Flick, Bob. Mr. Flick was one of the NBC newsmen who covered Congressman
Ryan's trip to Guyana. He told this officer that he was not wounded at the
airport, and he suffered no financial losses as the result of the present offense.
He did admit having sleeping problems periodically since 1978, and he stated
that he wanted to put the incident behind him and concentrate on the future.

11. Harrison, Don. Mr. Harrison was an NBC newsman who was killed at the
a i r s t r i p .

12. Gosney, Vernon. Mr. Gosney stated to this writer that prior to the airport
shooting, he had been at Jonestown for approximately ten months. He admitted

he has been in therapy for many months, and he has taken
\ medication prescribed by his therapist. He also spent several months in the

hospital as the result of being shot three times in the stomach, and having part
of his liver removed. Presently, he suffers no physical residual effects from
the attack; however, he is unable to consume alcohol due to the liver damage
sustained in the shooting. He noted that he also had his spleen removed.

Mr. Gosney mentioned that he has had medical and psychiatric bills totaling
approximately $5,000, in addition to approximately two months of lost wages.
Commenting about Mr. Layton, Mr. Gosney stated, "Layton was involved in quite
a bit of pressure and this should be taken into account." He recalled that extreme
pressure, i.e., a glaring public address system twenty-four hours per day, rulesenforced so strictly that there were public meetings every day, and referring
to Jonestown, Gosney related, "It was a closed community and he (Layton) was
extremely needy of Jones's approval." I see him as a totally basically destroyed
person." He concluded by stating, "I don't feel he is a threat to anyone."
13. Javers, Ron. Mr. Javers was not reachable at the telephone number provided
by the FBI.

14. Ratsaris, Anthony. Mr. Katsaris was one of the concerned relatives that
was at the airport during the shooting. As of this writing, this officer has
been unable to contact him.

Ol iver, Bever ly. Ms. Ol iver and her husband Howard were two concerned
relatives that accompanied Congressman Ryan to Jonsstown. The FBI is unaware
of e i ther her or her husband's whereabouts.
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1 6 . O l i v e r , H o w a r d . P l e a s e s e e B e v e r l y O l i v e r .

17. Parks, Brenda. At the urging of Brenda's brother, Dale Parks, th is officer
d i d n o t c o n t a c t B r e n d a . M r . P a r k s s t a t e d t h a t h i s t w e n t y - s i x y e a r o l d s i s t e r
h a s b e e n u n d e r p s y c h i a t r i c t r e a t m e n t e v e r s i n c e t h e i n c i d e n t . R e s t a t e d t h a t
i t was extremely difficult for her to accept their mother's death at the airstr ip,
and he a lso no ted tha t he has never spoken to her a t any length when she d idn ' t
make some comment about commit t ing suic ide. Dale Parks revealed that most
recently, Brenda has been working at a minimum wage job.

1 8 . P a r k s , D a l e . M r . P a r k s s t a t e d t h a t h i s m o t h e r , P a t t i , w a s k i l l e d i n t h e
shoot ing a t the a i rs t r ip . Add i t iona l ly, h is five and one ha l f year o ld adopted
s o n , t w o c o u s i n s a n d o n e u n c l e w e r e a m o n g t h e s u i c i d e v i c t i m s a t J o n e s t o w n .

Mr. Pa rks was aboa rd t he sma l l p l ane i n wh i ch t he de fendan t was r i d i ng , and he
s t a t e d t h a t t h e s u b j e c t a t t e m p t e d t o s h o o t h i m , b u t t h e g u n m i s fi r e d . A l t h o u g h
he suffered no physical in jur ies, he has had to support both emot ional ly and
fi n a n c i a l l y h i s y o u n g e r s i s t e r s , B r e n d a , t w e n t y - s i x a n d T r a c y, a g e t w e n t y . H e
r e fl e c t e d t h a t s i n c e t h e a i r p o r t t r a g e d y, h e h a s h a d t o a t t e m p t t o b e a s u r r o g a t e
m o t h e r f o r h i s s i s t e r s . H e r e c a l l e d t h a t a f t e r t h e s h o o t i n g , h e s p e n t t h r e e
nights and two days looking for h is s is ters in the jungle. (The two gi r ls fled
into the jungle after the init ial shooting stopped).

Since returning to the United States, Mr. iParks has been forced to work two jobs
i n o r d e r t o b e a b l e t o h e l p h i s t w o s i s t e r s . H e e s t i m a t e d t h a t h e h a s s p e n t
b e t w e e n $ 2 0 , 0 0 0 a n d $ 3 0 , 0 0 0 a s s i s t i n g t h e m t h u s f a r .

A l though he, h imsel f , was not in jured, he stated that he st i l l has n ightmares
occasional ly about the inc ident . He re lated that he is of the opin ion that h is
personal career has been adversely affected by publ ic i ty about the case, and
he revealed that al though bi t ter toward Layton personal ly, he found i t hard to
accept the stories about the Layton family's assets, when he and his family had
h a d s u c h d i f fi c u l t t i m e s fi n a n c i a l l y .

1 9 . P a r k s , G e r a l d . T h e s e n i o r M r . P a r k s a d v i s e d t h i s o f fi c e r t h a t a l t h o u g h h e
was not wounded at the airstr ip, his wife, Patt i Parks, was ki l led. He recal led
t h a t d u e t o t h e f a c t h i s w i f e ' s d e a t h w a s e x t r e m e l y v i o l e n t , h e e n d e d u p g o i n g
to see a psychia t r is t . He revealed that h is psychia t r ic b i l ls to ta led hundreds
o f do l la rs , and he s ta ted tha t he a l so had g iven money to h i s two daugh te rs who
were, and cont inue to be traumatized by the event.

Although unable to put an exact dollar amount on his losses, he stated that more
i m p o r t a n t t h a n t h e fi n a n c i a l l o s s e s w e r e t h e p s y c h o l o g i c a l r a m i fi c a t i o n s o f
dep ress i on , headaches , and d i f fi cu l t y i n s l eep ing .

20. Parks, Patti. Ms. Parks was shot and killed while she was on board the larger
plane that was to take Congressman Ryan and others out of Guyana.

21. Parks, Tracy. Ms. Parks was not contacted by this officer due to her delicate
\ p s y c h i a t r i c c o n d i t i o n . H e r b r o t h e r . D a l e P a r k s , s t a t e d t h a t h i s t w e n t y y e a r
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o ld s is te r s t i l l has s ign ificant psych ia t r i c p rob lems resu l t ing f rom the t rauma
of the airport shooting. Although neither Tracy nor Brenda were wounded, both
viewed the violent, shocking death of their mother. After the shooting subsided,
Tracy and the other survivors aboard the large plane fled into the jungle. The
two Parks chi ldren along with the two Bogue chi ldren hid for three nights and
two days in the jungle before they were found by Dale Parks.

A l t h o u g h m a k i n g s l i g h t l y b e t t e r p r o g r e s s t h a n h e r s i s t e r B r e n d a , D a l e s t a t e d
that h is younger s is ter lacks confidence, has d i fficu l ty be ing independent and
has di fficul ty forming relat ionships with other people. Present ly, Tracy is
employed as a waitress in a doughnut shop.

22. Reiterman, Tim. Mr. Reiterraan was a reporter for the San Francisco Examiner
w h e n h e a c c o m p a n i e d C o n g r e s s m a n R y a n t o J o n e s t o w n . D u e t o t h e f a c t t h a t h i s
medical expenses were al l paid by the Examiner, he suffered no out of pocket
l o s s e s . H e w a s , h o w e v e r, w o u n d e d t w i c e , o n c e i n t h e l e f t w r i s t a n d o n c e i n t h e
le f t fo rearm. The wounds caused no las t ing i l l e f fec ts , and he reca l led tha t
he was hospitalized for approximately four days in Washington, D.C. upon his
r e t u r n t o t h i s c o u n t r y .

Mr. Rei terman maintained that he suffered no psychological problems, probably
due to his abi l i ty to work through his feel ings in the course of writ ing a book
a b o u t J o n e s t o w n .

23. Robinson, Greg. Mr. Robinson was a repor ter who worked for the San Francisco
Chronicle, and was killed near the large plane at the airstrip.

2A. Ryan, Congressman Leo J. Congressman Ryan died of gunshot wounds suffered
as he stood outside of the larger of the two airplanes at the airstrip.

25. Speier, Jacqueline. At the time of the airport shooting. Assemblywoman Speier
vas Congressman Ryan's legal assistant. Assemblywoman Speier was shot five times
at the airport. As a- result of these wounds, she has only sixty percent use
of her right arm, and she experiences almost constant pain in the arm. She
suffered gunshot wounds in both legs;and she has major deformities and scars on
both legs, with the right leg being injured more severely than the left. She
has had a total of ten operations, and she did not have the financial resources
to undergo any cosmetic operations. She stated to this officer that the scarring
and deformity that she suffered she found particularly traumatic, especially
for a female, and she also accumulated approximately $130,000 in medical bills.

Assemblywoman Speier noted that she received a civil settlement from the People's
Temple of approximately $300,000. Half of this amount, however, was paid to
a t t o r n e y s , a n d w h e n t h e S o c i a l S e c u r i t y A d m i n i s t r a t i o n l e a r n e d o f h e r c i v i l
settlement, they sent papers to her notifying her that she would have to repay
the U. S. Government approximately $150,000 for her medical expenses.

In addi t ion to her pain and d isabi l i ty d iscussed above, she a lso has per iodic
s l e e p d i f fi c u l t i e s a s t h e r e s u l t o f h e r t r a u m a .
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^ 26. Sung, Steve Mr. Sung was an NBC newsman who was wounded twice at the airport.
He was wounded in his arm and in his shoulder, and he noted that In cold weather
he has difficulty with his arm. His shoulder wounds were more superficial. He
reported that emotionally, it has taken quite some time for him to recover from
the incident. He estimated that he lost approximately three months in wages
due to his inability to work for a period following his return to the United
S t a t e s .

Mr. Sung characterized the defendant not as someone who was making decisions for
the group; rather, he stated, "He (Layton) was led the wrong way by a wrong group
o f p e o p l e . "

D e f e n d a n t ' s Ve r s i o n o f t h e O f f e n s e . M r. L a y t o n ' s c o m p l e t e s e v e n t e e n p a g e
description of the offense is attached. In the statement, the defendant states
that in order to explain the events that occurred on November 18, 1978, one must
first examine why he joined the People's Temple.

After graduating from college in 1968, he married Carolyn Moore. The couple
moved to a small town near Ukiah, California and "this is where we became involved
in the People's Temple." He recalled that he joined the Temple with hopes that
he had found a humanitarian organization that would help the needy and provide
Caro lyn and h im wi th l i ke-minded f r iends.

The first time Layton met Jim Jones, Jones attempted to impress him by telling
a great deal of information about Layton's personal background. Jones attributed
this ability to supernatural powers. The defendant reflected, "I now realize
that we had been tricked by Jones and that he got his information from members
who spied on me, but at the time I was convinced that he did have some kind of
spec ia l powers . "

Layton continued, noting that at first People's Temple seemed very positive,
i.e., they had a drug rehabilitation program as well as a program to help victims
of poverty, to help those who suffered some type of injustice, and they helped
the economically needy. Jones also helped Layton obtain his conscientious objector
status. Layton acknowledged that the more that he and Carolyn became involved
in the People's Temple, the more the Temple became the dominant influence in
their lives. It finally reached a point that he had almost no life outside of
People's Temple. "It is easy now to look back and see how I slowly became caught
up in Jones's lies, but at the time I could not realize what was going on." At
about this time, he and his wife divorced at Jones's suggestion.

In fact Jones and Carolyn were having an affair. At first I was angry
with Jones, but I was told it was wrong to be angry or question Jones.
I was humi l iated in f ront of the church, yet I was caught up in the
wanting to be part of the group that I saw as my family that I stayed
with in the Temple. Jones preached that it was a sign of weakness
to question his authority. I wanted to feel like I was part of something
and could not leave the church. Whenever I would have doubts about
what was going on, everyone would tell me that it was a test of my
f a i t h a n d l o y a l t y .
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T h e d e f e n d a n t r e l a t e d t h a t h e w a s v e r y l o n e l y a f t e r l o s i n g C a r o l y n " s o J o n e s
arranged for me to meet Karen Tow, another People's Temple member." Layton and
M i s s T o w f e l l i n l o v e a n d w e r e s o o n m a r r i e d . A t a p p r o x i m a t e l y t h i s t i m e , t h e
subject 's younger s ister, Debbie, jo ined the Temple and became a very act ive
m e m b e r .

T h e d e f e n d a n t t h e n b e c a m e a c o m m u n a l m e m b e r , w h i c h m e a n t t h a t h e t u r n e d o v e r
a l l o f h i s e a r n i n g s t o t h e Te m p l e . I n e x c h a n g e , h e w a s p r o v i d e d a p l a c e t o l i v e ,
food , c lo th ing and med ica l ca re . A t Jones 's u rg ing , Lay ton con t inued h i s educa t ion
to become an x-ray technician so that he could help care for other Temple members.

In the early part of 1970, Layton's mother became involved with People's Temple.
She separated from the defendant's father and gave large sums of money and property
to People's Temple. At about this time, the defendant stated "I became a member
of what was ca l led the 'p lanning commiss ion ' whi le in Cal i forn ia , but I never
really had any decision power. I was often made fun of by other members which
made me want to work harder to prove myself to others."

B y 1 9 7 5 , e v e r y o n e i n P e o p l e ' s Te m p l e k n e w t h a t J o n e s w a s b u i l d i n g a p r o j e c t i n
Guyana. "We al l thought we would be prov id ing medical and technologica l ass is tance
to that country by working in an area inhabi ted by Indians." Layton cont inued
g i v i n g a l l o f h i s m o n e y t o t h e o r g a n i z a t i o n w h i l e h e a t t e n d e d s c h o o l a n d w o r k e d
fu l l t ime in the evening as an unarmed secur i ty guard.

H i s m o t h e r , h i s s i s t e r , D e b b i e , a n d h i s w i f e K a r e n a l l w e n t d o w n t o J o n e s t o w n
b e f o r e h e d i d . H e r e c a l l e d t h a t a l l h e k n e w a b o u t J o n e s t o w n w a s w h a t h e a n d
o t h e r Te m p l e m e m b e r s w e r e t o l d , i . e . , t h a t i t w a s a p a r a d i s e . T h e s e c o m m e n t s
were affirmed by photographs and accounts by other Temple members, all of which
were fraudulent. "Finally in May, 1978 I was called down to Guyana because my
m o t h e r ' s h e a l t h h a d t a k e n a t u r n f o r t h e w o r s e . I d i d n o t k n o w t h a t m y s i s t e r
Debbie had escaped from Guyana until I arrived in Jonestown."

Upon arr iv ing in Guyana, instead of finding the paradise that he had seen in
pictures, he found an encampment in which he had to work long hours in the fields,
in add i t ion to do ing x- ray work and a t tend ing long meet ings.

At the meet ings, we were bombarded wi th Jones's v iew of what was going
o n i n t h e w o r l d . W h e n w e w e r e n o t i n m e e t i n g s w e w o u l d h e a r J o n e s ' s
messages over the loudspeakers . I was ca l led up on the pod ium in f ron t
of everyone told that my sister Debbie was a traitor and a thief and
a n e n e m y o f P e o p l e ' s Te m p l e . A t fi r s t t h i s w a s h a r d f o r m e t o b e l i e v e ,
but as Jones kept repeating it over and over I began to believe."

After arriving at Jonestown, Layton found that his mother was very i lL suffering
f rom the la t ter s tages of terminal cancer. He spent par t o f every day tak ing
care of her, and he noted that she was experiencing a great deal of pain. Layton
further recalled that during this period, he also became il l and was hospitalized
af ter he passed out whi le work ing in the fie lds . He thought that th is was in
late September or ear ly October of 1978. He indicated that he had sores al l
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V .

o v e r h i s t o n g u e a n d o n t h e i n s i d e o f h i s m o u t h . A s h i s m o t h e r ' s c o n d i t i o n
c o n t i n u e d t o w o r s e n , h e b e c a m e e x t r e m e l y d e p r e s s e d a n d h e g a v e u p o n l i f e . " I
t h o u g h t a l o t a b o u t c o m m i t t i n g s u i c i d e b u t J o n e s p r e a c h e d t h a t t a k i n g y o u r o w n
l i f e w i t h o u t a c a u s e o r w i t h o u t h i s p e r m i s s i o n w o u l d r e s u l t i n r e i n c a r n a t i o n
t o a m u c h l o w e r f o r m o f l i f e . I w a s g i v e n E l a v i l a n a n t i - d e p r e s s a n t a n d o t h e r
medicat ions. I t seemed as my mother died, a part of me was dying too."

A f t e r h i s m o t h e r ' s d e a t h , i n O c t o b e r o f 1 9 7 8 , h e r e c o u n t e d :

I don' t remember much between then and when Congressman Ryan arr ived
f o r h i s v i s i t , e x c e p t t h a t I w a s i n a d a z e . I k e p t w o r k i n g i n t h e
fi e l d s a n d s t a y e d o c c u p i e d .

I n J o n e s t o w n I l i v e d i n a c o t t a g e w i t h o t h e r m e n . I n o l o n g e r h a d
a re la t ionsh ip w i th my second w i fe Karen (who was then hav ing an a f fa i r
w i th Jones) . I had ve ry few f r i ends in Jones town.

Due to Jones 's constant bombardment o f messages over the loudspeakers
I p r e f e r r e d w o r k i n g o u t i n t h e fi e l d s . I l o s t a l o t o f w e i g h t a n d
t h e f o o d w a s u s u a l l y r i c e a n d g r a v y . I h a r d l y s l e p t a t a l l d u e t o
Jones 's speeches that went on la te in to the n ight .

J o n e s t o l d m e t h a t m y m o t h e r d i e d b e c a u s e o f m y s i s t e r ' s d e f e c t i o n
a n d t h a t m y s i s t e r h a d s t o l e n m o n e y f r o m m y m o t h e r a n d f r o m t h e Te m p l e .
T h e i d e a o f m y s i s t e r c a u s i n g m y m o t h e r ' s d e a t h m a d e m e f e e l m o r e
d e p r e s s e d . L o o k i n g b a c k n o w, I r e a l i z e d t h a t d i d n ' t m a k e a n y s e n s e ,
b u t a t t h e t i m e i t s e e m e d t r u e .

Jones a lso kept warning Temple members that there were t ra i tors who had infi l t rated
Jones town and who were ac tua l l y Cen t ra l I n te l l i gence Agency (C IA) agen ts p lo t t i ng
t h e d e s t r u c t i o n o f J o n e s t o w n .

Lay ton reca l l ed tha t he d id no t remember a g rea t dea l abou t Congressman Ryan ' s
p l a n s t o v i s i t J o n e s t o w n ; h o w e v e r, h e d i d r e m e m b e r s i g n i n g a p e t i t i o n o p p o s i n g
t h e v i s i t .

He also recalled (on November 17, 1978) being at the pavillion for the evening
e n t e r t a i n m e n t s h o w. H e r e c a l l e d " . . . c h e e r i n g w i t h t h e r e s t o f t h e c r o w d w h e n
he (Ryan) gave a speech that night. I had the impression that Ryan liked Jonestown
and People 's Temple."

On Saturday morning (November 18, 1978) Karen Layton took him to the pavillion.
She had a copy of a paper that the subject's mother allegedly signed a few months
ear l i e r wh ich suppor ted Jones 's c la im tha t the sub jec t ' s s i s te r, Debb ie , had
s t o l e n m o n e y f r o m t h e Te m p l e . L a y t o n s t a t e d t h a t h e g a v e t h i s l e t t e r t o J a c k i e
S p e i e r .

Later that day in the ear ly af ternoon I was approached by Mar ia Katsar is,
a t o p a i d e t o J o n e s , a n d C a r o l y n L a y t o n m y e x - w i f e . B y t h e n i t w a s
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we l l known in Jonestown that severa l peop le had come forward to defec t .
I k n e w c o n d i t i o n s i n J o n e s t o w n w e r e p o o r b u t M a r i a t o l d m e t h a t t h e
d e f e c t o r s l e a v i n g o n t h e fi r s t p l a n e w e r e r e a l l y C I A i n fi l t r a t o r s a n d
i f t h e y g o t a w a y t h e y w o u l d p r o v i d e i n f o r m a t i o n t h a t w o u l d l e a d t o
a t t a c k s b y C I A a n d G u y a n e s e t r o o p s w h o w o u l d c o m e i n a n d t o r t u r e a n d
k i l l o u r p e o p l e . I w a s t o l d t h a t i f I w o u l d s h o o t t h e p i l o t i n t h e
fi r s t p l a n e a f t e r i t t o o k o f f * t h e n t h e c o m m u n i t y w o u l d h a v e e n o u g h
t ime to l eave Guyana and go t o ano the r coun t r y more hosp i t ab le t o us ,
p o s s i b l y R u s s i a , G r e n a d a o r C u b a . I r e a l i z e t h a t t h i s m a k e s n o s e n s e
o r l og i c , bu t a t t he t ime th i s was wha t Jones had been p red i c t i ng s i nce
I a r r i v e d a t J o n e s t o w n , a n d I b e l i e v e d i t .

Caro lyn then asked me i f I would be the one to pretend to be a defector
a n d g e t o n t h e fi r s t p l a n e w i t h t h e d e f e c t o r s . I a g r e e d , t h e y t h e n
t o o k m e t o s e e J o n e s w h o a t fi r s t d i s a p p r o v e d , b u t t h e n g a v e h i s
b l e s s i n g . J o n e s s a i d ' w e ' r e c o u n t i n g o n y o u s o n ' . T h e n I w e n t b e h i n d
the x-ray room where I had been told to wait. I was given a gun but
then Pancho Johnson came and gave me another pistol, saying the first
o n e c o u l d b e t r a c e d . I t h e n w e n t t o t h e t r u c k w i t h t h e d e f e c t o r s .
Jackie Speier took me to see Congressman Ryan in the payill ion. She
w a n t e d t o w a i t f o r t h e s e c o n d t r u c k l o a d w i t h t h e C o n g r e s s m a n , b u t I
i n s i s t e d o n l e a v i n g o n t h e fi r s t t r u c k a n d R y a n t o l d h e r i t w a s O . K . ,
I w o u l d g o o n t h e fi r s t t r u c k .

Once I go t on the t ruck I was ve ry f r i gh tened know ing tha t I was go ing
t o s o o n b e d e a d i f I s h o t d o w n t h e p l a n e . I h a r d l y n o t i c e d w h e n R y a n
l a t e r g o t o n t h e t r u c k . I h a d n o s e n s e o f t i m e .

A t t h e a i r s t r i p I s a t b y t h e t i n s h e d a f r a i d t o t a l k t o a n y o n e . I
kept medi ta t ing on what I had to do, namely get on the firs t p lane
w i t h t h e d e f e c t o r s a n d s h o o t t h e p i l o t o n c e i t t o o k o f f . I w a s a l s o
t h i n k i n g t h a t I w a s g o i n g t o s a v e t h e p e o p l e o f J o n e s t o w n , t h a t t h e y
wou ld ge t away, ou t o f the count ry as a resu l t o f my ac t ion . I remember
t h a t I g o t o n t h e p l a n e w i t h Ve r n G o s n e y a n d D a l e P a r k s , a n d I d o n ' t
remember the others a l though I learned la ter. My memory af ter that
is poor. I do remember that I was wait ing for the plane to take off ,
b u t i t w o u l d n ' t t a k e o f f . I h e a r d s h o t s b u t d i d n ' t k n o w w h o w a s
s h o o t i n g .

The next thing I remember was when I was wandering around the airstrip
and two Guyanese approached me and took me away.

Layton adamantly states that he never knew of a plan by Jones or others to attack
the group at the other airplane. He noted that he did not consider Congressman
Ryan to be an enemy. In fact, he thought the Congressman held favorable views
of Jonestown, based on Ryan's speech that he gave to Temple members the evening
b e f o r e .

"By the time he (Ryan) came to the truck, I was so focused on what I had to do
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I d i d n ' t e v e n t h i n k a b o u t h i m . H e w a s n o t a c o n c e r n o f m i n e . I d i d n o t e v e n
know who Mr. Dwyer was until much later after the tragedy."

L a y t o n f u r t h e r c o m m e n t e d :

I k n o w I s h o t t w o p e o p l e i n t h e s m a l l p l a n e . T h i s w a s a h o r r i b l e t h i n g
f o r w h i c h I f e e l g r e a t s h a m e a n d r e g r e t . I k n o w I w i l l f e e l t h i s w a y
f o r t h e r e s t o f m y l i f e . I w a s n o t a w a r e o f a n y c o n s p i r a c y t o k i l l
Congressman Ryan o r Mr. Dwyer o r know wha t ob jec t such a consp i racy
w o u l d h a v e s e r v e d . I a m h o w e v e r v e r y s a d t h a t C o n g r e s s m a n R y a n w a s
k i l l e d f o r I b e l i e v e h e w a s a g o o d p e r s o n d o i n g h i s b e s t . I a m d e e p l y
s o r r y M r . D w y e r w a s i n j u r e d . I a m a l s o v e r y s a d f o r a l l t h e t e r r i b l e
t h i n g s t h a t h a p p e n e d t h a t d a y .

L a y t o n c o n c l u d e d s t a t i n g t h a t i n h i s c o n f u s e d w a y , h e w a s a t t e m p t i n g t o p r e v e n t
an impend ing ho locaus t by t he C IA , " . . . excep t I d i dn ' t know tha t i t was Jones ,
n o t t h e C I A t h a t w a s g o i n g t o k i l l e v e r y o n e . B u t I d o n o t s a y t h i s a s a n e x c u s e .
I know that what I did was very very wrong."

A d d i t i o n a l l y , d u r i n g l e n g t h y i n t e r v i e w s w i t h t h i s o f fi c e r , t h e d e f e n d a n t m a d e
t h e f o l l o w i n g c o m m e n t s . L a y t o n d e s c r i b e d J o n e s a s " p o w e r f u l a n d c h a r i s m a t i c , "
a n d h e s t a t e d t h a t i n t h e e a r l y d a y s o f P e o p l e ' s Te m p l e , J o n e s a p p e a r e d t o b e
" g o o d a n d k i n d . " I n h i n d s i g h t , t h e d e f e n d a n t n o w b e l i e v e s J o n e s w a s t o t a l l y
e v i l .

T h e d e f e n d a n t r e c a l l e d t h a t a f t e r J o n e s h a d a f f a i r s w i t h L a y t o n ' s fi r s t t w o w i v e s ,
Caro lyn and Karen, he ended up fee l ing as though he (Layton) was the person wi th
the problem. When he spoke of his anger at a People's Temple meeting, the members
o f t h e Te m p l e t o l d h i m t h a t i t w a s h e w h o w a s w r o n g , n o t J o n e s , b e c a u s e L a y t o n
h a d n o r i g h t t o c r i t i c i z e J o n e s , a n d t h e y s a i d L a y t o n a l s o w a s i n t r o d u c i n g
n e g a t i v i t y i n t o t h e Te m p l e .

L a y t o n r e v e a l e d t h a t h e h a s f e l t g r e a t g r e a t a n g e r a n d h a t r e d t o w a r d J o n e s f o r
over eight years noting "He (Jones) was a sick human being." He remarked that
t h e o n l y r e a s o n J o n e s s h o u l d b e r e m e m b e r e d w o u l d b e t o p r e v e n t o t h e r p e o p l e f r o m
be ing t r i c ked i n to a cu l t l i ke Peop le ' s Temp le .

R e c a l l i n g h i s e a r l y d a y s w i t h t h e Te m p l e i n U k i a h , L a y t o n t a l k e d a b o u t t h e f a c t
tha t Peop le 's Temple members " rea l ly cared about me - i f I had a prob lem, peop le
w o u l d b e o v e r i n a m i n u t e . " H e s t a t e d t h a t p r i o r t o j o i n i n g P e o p l e ' s Te m p l e ,
h e h a d b e c o m e a l i e n a t e d f r o m h i s f a m i l y. " I h a d b e e n i n t o d r u g s a n d t h i s w a s
a stable place - a family with constant values and a purpose." He related that
a f t e r fi r s t j o i n i n g t h e c h u r c h , h e w a s h a v i n g p r o b l e m s w i t h p a i n i n h i s c h e s t .
A f te r mee t ing Jones fo r the fi rs t t ime , Jones commented abou t h i s ches t p rob lems
a n d J o n e s t o l d Te m p l e m e m b e r s t o h o l d h a n d s a n d t o c o n c e n t r a t e t h e i r e n e r g i e s
o n t h e d e f e n d a n t ' s c h e s t p r o b l e m . L a y t o n s t a t e d t h a t s h o r t l y t h e r e a f t e r , h e
had no more pain. He remarked "I believed he (Jones) had supernatural powers.
Peop le ' s Temp le p rov ided me a ready -made fami l y, and th i s man had hea led me -
I thought he was a prophet."
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Once in Jonestown, Layton realized that the Temple members day-to-day existence
was drudgery and that escape from Jonestown was all but impossible. Increasingly,
the subject saw suicide as the only alternative. He never attempted to commit
su ic ide because Jones had repeated ly ta lked about re incarnat ion , and i f you
committed suicide, you would return a much lower form of life.

When commenting about his job to shoot the pilot once the small plane became
a i r b o r n e , h e s t a t e d :

I was thinking in terms that troops were out there to kill us if the
CIA deserters got back. I was singularly focused on this mission and
I w a s u n d e r a l o t o f f e a r. I a c t e d i n a h o r r i b l e w a y t h a t w a s d i f f e r e n t
t h a n I h a v e e v e r a c t e d b e f o r e o r w o u l d e v e r a c t a g a i n . I d o n o t r e c a l l
the shootings in the airplane and I am very ashamed of that. I think
i t i s a t e r r i b l e t h i n g . A d d i t i o n a l l y I f e l t t e r r i b l e g u i l t t h i n k i n g
I s h o t P a t t i P a r k s .

I t was not unt i l somet ime fo l lowing h is ar res t tha t Guyanese author i t ies to ld
h i m h e d i d n o t , i n f a c t , s h o o t P a t t i P a r k s .

When commenting about Congressman Ryan, the defendant stated "I thought Congressman
Ryan was a great man and a nice perso.i. I feel terrible about what happened
and i t i s someth ing tha t I w i l l l i ve w i th the res t o f my l i f e . I t a l l s temmed
from not being strong enough not having the right self image."

Layton noted that he feels totally alienated from the type of person that he
was when he was at Jonestown, and he remarked that he "honestly had nothing against
Ryan."

By the time I was on the truck, I was trying to hold onto whatever
courage I had. There was some huge guy that was next to me and I was
m o r e c o n c e r n e d w i t h t h e f a c t t h a t I w a s g o i n g t o d i e - I w a s h a v i n g
my funeral in my brain. I wasn't concerned with what Ryan was or wasn't
doing. I never saw the tractor-trai ler with the other people from
the Temple with guns. I was later told I shot two innocent people.
I am very sorry about that - extremely sorry about it.

The defendant further recalled that approximately one year before going to Guyana,
a t a t ime when Jones was s t i l l i n San F ranc i sco , a Peop le ' s Temp le mee t i ng was
arranged to be held in Los Angeles. At the meeting, Jones told his followers
that he (Jones) prophesied that they would be tortured and put into prison, and
they would have to be prepared for any type of torture or mistreatment. Privately,
he told Layton that one way for the subject to prepare for this imprisonment
and mis t reatment would be for the defendant to have a homosexual exper ience wi th
Jones. Layton described the activity with Jones as "very painful and unpleasant.
I was made to tel l the whole congregation - I had to talk about this and say
it was my idea."
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CoimnenCing on the effect that his arrest and conviction has had on his family,
he stated that since 1978, he has seen it destroy his family. "I have not only
h a d t o t a k e r e s p o n s i b i l i t y f o r t h e s e w r o n g h o r r i b l e t h i n g s , a n d I h a v e b e e n t h e
s t a n d - i n f o r t h e a w f u l w r o n g s t h a t J i m J o n e s h a d d o n e . I a m s u r e I d e s e r v e t o
b e p u n i s h e d , b u t I d o n ' t k n o w h o w I c a n b e p u n i s h e d m o r e u n l e s s t h e y k i l l m e .
I f e e l t e r r i b l e a b o u t l e t t i n g m y s e l f b e m a n i p u l a t e d i n t h i s c u l t . "

H e a l s o r e l a t e d t h a t h e f e l t a r e s p o n s i b i l i t y t o t r y t o h e l p o t h e r s f r o m j o i n i n g
c u l t s . " F o r t h e r e s t o f m y l i f e , e v e r y d a y I h a v e t o p r o v e t o o t h e r s a n d
espec ia l l y to myse l f tha t I am wor thy o f be ing a l i ve and hav ing surv ived . "

L a y t o n a l s o d i s c l o s e d t h a t h e w o u l d h a v e t o b e g R y a n ' s f a m i l y f o r f o r g i v e n e s s ,
a n d h e f e l t t e r r i b l y s o r r y a b o u t t h e C o n g r e s s m a n ' s d e a t h . H e c o n c l u d e d s t a t i n g ,
"For the rest of my l i fe I wi l l be plagued by the shame of what happened. I
w i l l t r y to l i ve a good l i fe and make up fo r the te r r ib le wrongs I have done. "

P R I O R R E C O R D :

S o u r c e s . A c c o r d i n g t o t h e F e d e r a l B u r e a u o f I n v e s t i g a t i o n a n d t h e C a l i f o r n i a
D e p a r t m e n t o f J u s t i c e , B u r e a u o f I d e n t i fi c a t i o n , M r. L a y t o n h a s n o p r i o r h i s t o r y
o f a r r e s t .

J u v e n i l e O f f e n s e s . N o n e .

*̂ A d u l t R e c o r d . N o n e .

P E R S O N A L A N D F A M I L Y D A T A :

D e f e n d a n t . L a u r e n c e J o h n L a y t o n w a s b o r n o n J a n u a r y 11 , 1 9 4 6 , i n G r e e n b e l t ,
M a r y l a n d . H e v ? a s t h e t h i r d o f f o u r c h i l d r e n r e s u l t i n g f r o m t h e m a r r i a g e o f
L a w r e n c e a n d L i s a L a y t o n , n e e P h i l l i p . T h e d e f e n d a n t ' s f a t h e r w a s a m e d i c a l
researcher and b iochemis t and h is mother was a Jewish re fugee who escaped f rom
Germany. The fami ly moved f rom Mary land to Utah when the sub jec t was s t i l l ve ry
y o u n g , a n d h e w a s s e n t t o l i v e w i t h a r e l a t i v e i n We s t V i r g i n i a w h e n h e w a s i n
the first grade. The defendant was forced to repeat the first grade and as a
r e s u l t o f t h i s . D r . L a y t o n b e c a m e a w a r e o f a t u t o r w h o w a s a v a i l a b l e n e a r h i s
s is ter 's home in West Vi rg in ia . The defendant remained in West Vi rg in ia fo r
one school year, separated from his mother, father and siblings.

Af ter re jo in ing h is fami ly in Mary land, h is parents found that he had t rouble
learning how to read. Eventually, Mrs. Layton taught him to read at home. Mr.
Layton related that he was always close to his mother.

The Layton household members were all practicing Quakers, and they attended the
Friends meetings regularly. When the subject was sti l l in grade school, he and
his fami ly moved f rom Maryland to Cal i forn ia. He at tended elementary school
in the East Bay, and he enrolled in high school in Berkeley. He was active in
the Young Democrats and the Sierra Club in high school, and after high school,
h e a t t e n d e d c o l l e g e a t t h e U n i v e r s i t y o f C a l i f o r n i a a t D a v i s . F o l l o w i n g h i s
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graduation from the University, he married Carolyn Moore, the daughter of the
campus Method is t m in is te r. Shor t l y a f te r they mar r ied , the coup le moved to
Talmadge, Cal i forn ia , near Ukiah, where they in i t ia l ly became involved in the
People 's Temple. At first , they thought the People 's Temple to be an ant i -war
pro c iv i l r igh ts humani ta r ian organ iza t ion . A f te r Caro lyn had le f t h im for J im
Jones, he married another People's Temple member, Karen Tow.

F o r t h e n e x t t w o y e a r s , t h e s u b j e c t w o r k e d i n m e n t a l h e a l t h h o s p i t a l s , f u l fi l l i n g
h i s a l t e r n a t e s e r v i c e a s a c o n s c i e n t i o u s o b j e c t o r .

Pr ior to h is marr iage wi th Carolyn Moore, he became more and more estranged f rom
h i s f a m i l y . H i s f a t h e r , a l t h o u g h e s p o u s i n g l i b e r a l p o l i t i c a l v i e w s , h a d v e r y
t r a d i t i o n a l , s t r i c t m o r a l s t a n d a r d s . A t t h i s t i m e , t h e s u b j e c t w a s n o t o n l y
experimenting with drugs, (LSD and mari juana) he occasionally drank to excess
o n t h e w e e k e n d s , a n d h e w a s r a t h e r o p e n l y s l e e p i n g w i t h C a r o l y n . A l t h o u g h o t h e r
members of the Layton household were aware of these circumstances, when Dr. Layton
h e a r d o f t h e s e d e t a i l s , t h e r e w a s i n c r e a s i n g d i s t r e s s a n d a l i e n a t i o n b e t w e e n
f a t h e r a n d s o n . S h o r t l y b e f o r e h i s m a r r i a g e , t h e s u b j e c t h a d l i m i t e d c o n t a c t
with his family and almost no contact with his father. Jim Jones and the People's
Te m p l e p r o v i d e d t h e f a t h e r fi g u r e a n d f a m i l y s t r u c t u r e t h a t h e h a d b e e n m i s s i n g
for some t ime. In h inds ight , Mr. Layton s ta ted that " I see J im Jones as the
mos t awfu l pe rson I can imag ine . I hope I can use my exper iences to he lp young
p e o p l e n o t t o b e t r a p p e d i n c u l t s a n d n o t t o t u r n t h e i r l i v e s , t h e i r m i n d s a n d
t h e i r f r e e d o m o v e r t o s o m e o n e l i k e J i m J o n e s . "

S i n c e h i s r e l e a s e f r o m c u s t o d y, M r . L a y t o n h a s r e - e s t a b l i s h e d c l o s e t i e s w i t h
h is fami ly members , a l l o f whom have been ex t reme ly suppor t i ve o f the de fendant ,
a l t h o u g h n o t c o n d o n i n g h i s c r i m i n a l c o n d u c t .

P a r e n t s a n d S i b l i n g s .

F a t h e r . L a w r e n c e L a i r d L a y t o n i s 7 2 y e a r s o f a g e . H e r e c e i v e d h i s P h . D . f r o m
Pennsylvania State University, and following his graduation from graduate school,
h e C a u g h t B i o c h e m i s t r y a t J o h n s H o p k i n s U n i v e r s i t y, a s a r e s e a r c h a s s o c i a t e i n
preventative medicine. Between 1957 and 1979, he worked for the Department of
Agr icu l ture in the i r A l le rgy and Immunology Depar tment in A lbany, Cal i fo rn ia .
H e r e t i r e d a s a r e s u l t o f t h e s t r a i n o f t h e d e f e n d a n t ' s p r e s e n t c r i m i n a l
c o n v i c t i o n .

Dr. Layton s ta ted that a t the t ime of the defendant 's b i r th , he was teach ing
at the University of Maryland. He noted that the subject was "a bit slow learning
to walk and ta lk; he a lso faced compet i t ion wi th two high achieving s ib l ings,
in Annalisa and Tom. Dr. Layton characterized himself as much more of a father
t h a n a h u s b a n d a n d l o v e r. H e n o t e d t h a t d u e t o t h e d e f e n d a n t ' s p o s i t i o n w i t h i n
the family, he soon learned to take a subordinate role to both Tom and Annalisa.
The subject's father recalled that he was always very dependent on family and
fr iends, and he a lso had a tendency to be "b lue." Dr. Layton a lways fe l t he
had to try to cheer up his younger son.

Although the defendant was an early sufferer of asthma. Dr. Layton hypnotized
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the subject, and he never again had the problem. Dr. Layton believed that Larry
h a d b e e n u s i n g a s t h m a a s a n a t t e n t i o n g e t t i n g d e v i c e .

P r o f e s s i o n a l l y, D r. L a y t o n d e v e l o p e d a n e x p e r t i s e i n w o u n d h e a l i n g . H e b e c a m e
a wor ld-v ide exper t in the subject , and the Army expressed a great deal o f in terest
in Dr. Layton's knowledge.

S o o n t h e r e a f t e r , h e w a s m a d e C h i e f o f C h e m i c a l W a r f a r e i n a p o s i t i o n t h a t w o u l d
a l l o w h i m t o c o n t i n u e h i s m e d i c a l r e s e a r c h . A t t h i s t i m e , b o t h h i s c h i l d r e n
and his wife challenged the type of work he was doing, given his Quaker background.
I t w a s n o t l o n g a f t e r t h i s t h a t t h e s u b j e c t ' s f a t h e r o n c e a g a i n s t a r t e d l o o k i n g
for an academic job.

U p o n r e fl e c t i o n . D r . L a y t o n s t a t e d t h a t e v e r s i n c e c h i l d h o o d , L a r r y h a s b e e n
s u b s e r v i e n t a n d h a d a n e g a t i v e s e l f i m a g e . H e a l s o d e s c r i b e d t h e d e f e n d a n t a s
t h e m o s t " Q u a k e r l y " o f t h e c h i l d r e n , w h o a s a c h i l d , f r e q u e n t l y d i s c u s s e d t h e
m e a n i n g o f g o o d a n d e v i l .

Af ter graduat ing f rom col lege, he marr ied Carolyn, a woman descr ibed by Dr. Layton
a s b e i n g t h e m u c h m o r e a s s e r t i v e m e m b e r o f t h e h o u s e h o l d . D r . L a y t o n s t a t e d
that the People's Temple, at first, seemed to be a "Quaker- l ike group." I t was
n o t l o n g b e f o r e D r. L a y t o n b e g a n t o q u e s t i o n m a n y, i f n o t m o s t o f t h e c o n c e p t s

^ o f t h e Te m p l e .

T h e s u b j e c t ' s f a t h e r i s fi r m l y o f t h e b e l i e f t h a t d u r i n g t h e y e a r s t h a t h i s f a m i l y
m e m b e r s w e r e i n v o l v e d w i t h J i m J o n e s , J o n e s a c t i v e l y w o r k e d t o w a r d a l i e n a t i n g
Dr. Lay ton f rom h is fami l y members who be longed to the Temp le . A f te r the a i rpo r t
t r a g e d y, w h i l e t h e s u b j e c t w a s i n c a r c e r a t e d i n a G u y a n e s e p r i s o n f o r t w o y e a r s .
Dr. Layton paid a lmost $5,000 to prov ide food for h is son whi le he was in custody,
and he spent many thousands of dol lars for his son's legal defense and other
b i l l s a s s o c i a t e d w i t h h i s s o n ' s i n c a r c e r a t i o n . D r . L a y t o n f u r t h e r m e n t i o n e d
tha t i n h i s op in ion , t he de fendan t i s "Abso lu te l y no th rea t t o soc ie t y, " and
he pointed out that "During the last eight long years, we have all been in hell."

Add i t i ona l l y, D r. Lay ton ra i sed ques t i ons abou t t he med i ca t i ons t ha t t he de fendan t
was given pr ior to November 18, 1978. Dr. Layton was part icular ly concerned
due to the fac t t ha t he be l i eves the re i s a fam i l y suscep t ib i l i t y t o hav ing adverse
e f f e c t s t o m e d i c a t i o n . H e r e c a l l e d t h a t w h e n h e w a s g i v e n m e d i c a t i o n f o r h i s
h e a r t c o n d i t i o n h e h a d s u c h a d v e r s e r e a c t i o n s t o t h e m e d i c a t i o n t h a t h e h a d t o
have the dosage reduced by 90%.

More recent ly, due to the depress ion that he was exper ienc ing regard ing the
subject 's legal problems, he sought help from a psychiatr ist who recommended
that he take Doxepin. This is a medicat ion s imi lar to Elav i l . Here again, h is
body would not tolerate anywhere near the normal dosage of the medication, and
his doctor expla ined that Dr. Layton has a hypersensi t iv i ty to medicat ion due
to the fact that his liver does not detoxify drugs properly. Professor Layton's
doctor ind icated that s ince he has th is d i fficu l ty, i t cou ld wel l be passed on
t o o t h e r m e m b e r s o f t h e f a m i l y .
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Due to the fact that the subject complained of sores in his mouth dur ing the
t i m e t h a t h e w a s t a k i n g E l a v i l , P r o f e s s o r L a y t o n r e s e a r c h e d t h e s i d e e f f e c t s
of the medication. He stated that according to the Physician's Desk Reference,
stomat i t is (mouth sores) is l is ted among adverse react ions to the drug.
Addi t ional ly, i t caut ions that pat ients who are exper iencing paranoid symptoms
m a y h a v e a n e x a g g e r a t e d r e a c t i o n o f s u c h s y m p t o m s . I t a l s o n o t e s t h a t t h e
p o s s i b i l i t y o f s u i c i d e i n d e p r e s s e d p a t i e n t s r e m a i n s d u r i n g t r e a t m e n t , a n d s u c h
pat ients should not have access to large dosages of the drug.

D r . L a y t o n p o i n t s o u t t h a t t h e s u b j e c t a p p a r e n t l y m a n i f e s t e d s t o m a t i t i s , a n d
depression, he was suicidal, and according to some accounts, he was taking large
d o s a g e s o f E l a v i l . P r o f e s s o r L a y t o n i s o f t h e o p i n i o n t h a t a s i g n i fi c a n t p a r t
of the defendant's atypical behavior could be explained by a hypersentive reaction
t o E l a v i l .

M o t h e r . L i s a L a y t o n , n e e P h i l l i p , t h e d e f e n d a n t ' s m o t h e r , d i e d o f l u n g c a n c e r
i n ea r l y November, 1978 . Mrs . Lay ton was bo rn and ra i sed i n Germany, and when
H i t l e r c a m e t o p o w e r , s h e a n d h e r f a m i l y , s i n c e t h e y w e r e J e w i s h , f o u n d l i f e
v e r y d i f fi c u l t . A t t h e a g e o f 2 3 , s h e i m m i g r a t e d t o t h e U n i t e d S t a t e s a f t e r
s h e h a d c o m p l e t e d w h a t i s t h e e q u i v a l e n t o f t h r e e y e a r s o f c o l l e g e i n G e r m a n y.
O n c e i n A m e r i c a , s h e w e n t t o w o r k a t P e n n S t a t e U n i v e r s i t y w h e r e s h e m e t D r.
L a y t o n . P r o f e s s o r L a y t o n s t a t e d t h a t h i s w i f e b e c a m e a n a t u r a l i z e d c i t i z e n d u r i n g
W o r l d W a r I I , a n d h e a l s o i n d i c a t e d t h a t w h i l e t h e c h i l d r e n w e r e a t h o m e , h i s
w i fe worked as a housewi fe and mother. On ly a f te r Debb ie was in schoo l d id Mrs .
Layton seek part- t ime employment.

As was mentioned above, Lisa Layton joined the People's Temple and ended up giving
t h e Te m p l e a l l o f h e r a s s e t s . S h o r t l y a f t e r j o i n i n g t h e Te m p l e , s h e a n d D r .
L a y t o n d i v o r c e d , e n d i n g a 3 1 y e a r m a r r i a g e . S h e b e l i e v e d i n J i m J o n e s ' s
supernatura l powers , and she thought that he had the ab i l i ty to hea l people .

Sometime after the defendant became a member of People's Temple, his mother became
i n t e r e s t e d i n b e c o m i n g m o r e s o c i a l l y a c t i v e . A s a r e s u l t o f t h e s e f e e l i n g s ,
she began to explore the People 's Temple. Af ter at tending a Temple meet ing,
a n d v i e w i n g J i m J o n e s c o n d u c t i n g c a n c e r f a i t h h e a l i n g , s h e b e c a m e e v e n m o r e
impressed with the group. Jones claimed to have clairvoyant powers, and this
added to the charismatic image she had of the Temple leader.

D r . L a y t o n c h a r a c t e r i z e d h i s w i f e a s s o m e o n e w h o w a s n o t a n a l y t i c a l i n
relationships. Rather, i f she l iked people, she trusted them.

Not long af ter formal ly enter ing People 's Temple, and leav ing her husband of
m a n y y e a r s , M r s . L a y t o n c o n t r a c t e d l u n g c a n c e r . A f t e r J o n e s c o n d u c t e d a f a i t h
healing, the disease appeared to go into remission. After she and her daughter,
Debbie, moved to Jonestown, the malignancy once again manifested itself. According
t o J o n e s , M r s . L a y t o n ' s d i s e a s e r e t u r n e d e i t h e r a s a r e s u l t o f D e b b i e L a y t o n ' s
defection from Jonestown or due to the fact that Mrs. Layton failed to maintain

posit ive enough att i tude about Jones and People's Temple. Approximately one
month prior to the tragedy of November 18, 1978, Mrs. Layton died of lung cancer
i n J o n e s t o w n .
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S ib l ings« Dr. Thomas N. Lay ton , a Ph .D. a rchaeo log is t /an th ropo log is t , i s 44
y e a r s o f a g e , a n d h e i s t h e e l d e s t s i b l i n g i n t h e f a m i l y . D r . L a y t o n o b t a i n e d
his Ph.D. a t Harvard Univers i ty in 1970, and he jo ined the Anthropology Depar tment
a t S a n J o s e S t a t e U n i v e r s i t y i n 1 9 7 8 . P r e s e n t l y , h e i s b e i n g c o n s i d e r e d f o r
f u l l p r o f e s s o r s h i p a t t h e U n i v e r s i t y.

Dr. Layton observed the defendant never had the benefit of being with his siblings,
due to the fac t tha t he and Anna l i sa were o lder than the sub jec t , they had
different interests, and they were seldom around the defendant. Dr. Layton stated
t h a t L a r r y w a s " l e f t o u t t o s o m e d e g r e e a t h o m e . " D u e t o t h i s f a c t , t h e
defendant's parents attempted to give him extra love.

Professor Layton stated that his brother was always worried about moral Issues,
much more so than any of his other siblings. He was also much more introspective
t h a n w e r e t h e o t h e r c h i l d r e n .

When the defendant entered high school , according to Dr. Layton, h is brother
continued to be concerned about social issues, and he greatly respected Reverend
M a r t i n L u t h e r K i n g . H e j o i n e d t h e Yo u n g D e m o c r a t C l u b a n d h e a l s o w o r k e d f o r
"fair housing" in Berkeley. After graduating from high school the subject's
brother stated that the defendant "got into drugs and took LSD and blew pot."
S h o r t l y t h e r e a f t e r , h e m e t C a r o l y n , w h o D r . L a y t o n c h a r a c t e r i z e d a s " a l e r t ,

^ o p i n i o n a t e d a n d t h e d o m i n a n t p e r s o n a l i t y i n t h e r e l a t i o n s h i p . " N o t l o n g a f t e r
meet ing Caro lyn, Larry 's grades s tar ted to d imin ish, and h is re la t ionsh ip wi th
h i s f a t h e r s t a r t e d t o r a p i d l y d e t e r i o r a t e . A f t e r t h e c o u p l e m o v e d t o U k i a h ,
D r. Lay ton s ta ted t ha t h i s b ro the r had had cons ide rab le d i f fi cu l t y ob ta i n i ng
consc ien t i ous ob jec to r s ta tus , even though he was ra i sed as a Quake r. J im Jones
had sufficient polit ical influence to arrange for Larry to be granted conscientious
ob jec to r s ta tus , and La r r y soon became a "wo rke r " i n t he Peop le ' s Temp le
o r g a n i z a t i o n . D r. L a y t o n d e s c r i b e d h i s b r o t h e r a s s o m e o n e w h o " g r e w u p t r u s t i n g
and soft - a fol lower without armor." He described his youngest sister, Debbie,
in different terms. Reflecting upon her escape from People's Temple, he stated
"Debbie became more cunning and was able to use this cunning to escape. Debbie
deve loped surv iva l sk i l l s and Lar ry never had these sk i l l s - he was a fo l lower. "

As an anthropolog is t . Dr. Layton s ta ted that People 's Temple was fasc inat ing
as an organizat ion; however, he also was able to see through Jim Jones. Dr.
Layton described the changes in his brother, bringing him from a Quaker to someone
who was involved in the present offense, by stating, "His changes in his mental
s t a t e o c c u r r e d i n s m a l l i n c r e m e n t s o v e r t i m e . " H e a l s o n o t e d t h a t " L a r r y w a n t e d
and needed t o be pa r t o f a f am i l y. " D r. Lay ton i s fi rm ly o f t he be l i e f t ha t
the defendant would never be involved in something similar to People's Temple
for one reason. At the t ime that he jo ined the Temple, he was to ta l ly
d isenf ranch ised f rom h is fami ly, and f rom h is fa ther in par t icu lar. The jun ior
Dr. Layton states that, "Larry is now back and part of the family and has the
s u p p o r t s t r u c t u r e t h a t w o u l d p r e c l u d e h i m f r o m e v e r t r y i n g t o g e t i n v o l v e d i n
another People 's Temple . "

Dr. Layton is also of the belief that, to a certain degree, Larry was prosecuted
i due to the 914 deaths in Jonestown. "He is the only person who can be held

a c c o u n t a b l e . "
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Vhen at tempt ing to character ize the subject 's most prominent personal i ty t ra i t ,
he observed that the defendant has always played the role of a "drone" trying
t o p l e a s e o t h e r i n d i v i d u a l s , r a t h e r t h a n o f a l e a d e r.

D r. Lay ton conc luded the i n te rv iew by s ta t i ng tha t t he de fendan t was no t a t h rea t
to anyone, he has suffered enormously, and he hopes that the Court wi l l be merci fu l
i n t h e t r e a t m e n t o f h i s b r o t h e r .

A n n a l i s a L a y t o n Va l e n t i n e i s 4 2 y e a r s o f a g e , s h e i s m a r r i e d , a n d s h e h a s t w o
c h i l d r e n , n o w a g e s 1 7 a n d 1 3 . A n n a l i s a a n d h e r h u s b a n d , a p r o f e s s o r a t t h e
Un ivers i t y o f Ca l i fo rn ia a t Dav is , have been mar r ied fo r 19 years .

I n t h e m i d - 1 9 7 0 ' s , a f t e r m o v i n g t o D a v i s , C a l i f o r n i a , A n n a l i s a s t a t e d t h a t i n
the midst of mari ta l problems, she started at tending Sunday and Wednesday meet ings
a t t h e P e o p l e ' s Te m p l e i n S a n F r a n c i s c o . S h e n o t e d t h a t a t t h e t i m e , J o n e s w a s
v e r y i n v o l v e d i n t h e l a b o r m o v e m e n t a n d p o l i t i c s i n S a n F r a n i c s c o . S h e r e c a l l e d ,
howeve r, t ha t he r husband was ve ry much opposed t o he r j o i n i ng t he Temp le and
t o l d h e r t h a t h e w a s v e r y c o n c e r n e d a b o u t h e r w e l f a r e . A f t e r s h e d e c i d e d t o
t r a v e l f r o m S a n F r a n c i s c o t o L o s A n g e l e s t o a t t e n d a P e o p l e ' s Te m p l e m e e t i n g ,
s h e d i s c o v e r e d t h a t t h e d e f e n d a n t ' s s e c o n d w i f e , K a r e n , w h o a c c o m p a n i e d h e r o n
t h e b u s t r i p t o L o s A n g e l e s , w e n t t h r o u g h h e r w a l l e t a n d p u r s e w h i l e A n n a l i s a
w a s s l e e p i n g . S h e d i d i t , a p p a r e n t l y , t o o b t a i n p e r s o n a l i n f o r m a t i o n t o g i v e

^ t o J i m J o n e s . J o n e s u s e d s u c h i n f o r m a t i o n a t t i m e s t h a t h e c l a i m e d t o h a v e
c l a i r v o y a n t p o w e r s .

I m m e d i a t e l y f o l l o w i n g t h i s w e e k e n d , A n n a l i s a d i s a v o w e d a n y f u r t h e r r e l a t i o n s h i p
w i t h t h e P e o p l e ' s Te m p l e .

A n n a l i s a c h a r a c t e r i z e s h e r y o u n g e r b r o t h e r a s s o m e o n e w h o " f e e l s h o r r i b l e a b o u t
e v e r y t h i n g t h a t o c c u r r e d s i n c e h e j o i n e d P e o p l e ' s Te m p l e . S h e b e l i e v e s t h a t
h e r b r o t h e r w a s n o t f u l l y r e s p o n s i b l e f o r h i s a c t i v i t i e s a t t h e a i r s t r i p d u e
t o t h e m e n t a l d u r e s s t h a t h e w a s u n d e r w h i l e a t J o n e s t o w n . S h e s t a t e d , " H e i s
not a hard person, I don' t th ink he could handle incarcerat ion - I bel ieve he
w o u l d b e a b u s e d . "

When d iscussing her re lat ionship wi th her s ib l ings as a youngster, she noted
t h a t s h e a n d To m w e r e t h e " f o r c e o f t h e f a m i l y, a n d L a r r y w a s a l w a y s t h e o d d
man out." When Debbie was born, she was "everyone's darling" and the subject
s t i l l f a i l e d t o r e c e i v e t h e f a m i l y a t t e n t i o n t h a t t h e s e o t h e r t h r e e s i b l i n g s
m a i n t a i n e d .

Debbie Cartmel l , nee Layton, is the subject 's youngest s ib l ing, and she is 33
years of age. She is married, she has one daughter, and like her other siblings,
she at tended co l lege. Present ly, she is employed wi th an investment bank ing
firm, a pos i t i on tha t she has ma in ta ined fo r approx imate ly e igh t years .

Ms. Cartmel l character izes her brother as a "very k ind man." She stated that
she has first hand knowledge of the pressures and di fficul t ies exper ienced by

. b e r b r o t h e r i n J o n e s t o w n , a n d s h e t h i n k s t h a t a l m o s t a n y o n e e x p o s e d t o a s i m i l a r
^ environment would mani fest major behavioral problems.
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Ms. Cartmell stated that she joined the People's Temple, at the age of 19, in
1971. She joined after first visiting her brother at the People's Temple church
in Ukiah, and she was attracted to the people and the causes that were being
espoused by Jones at the time. She stated that at that time, Jones appeared
to care about the blacks, the needy, and the Viet Nam war. It was like joining
the Peace Corps." She further noted that "We had been brought up comfortably,
and we had the guilt of our wealth. Jim Jones played on this." Debbie and her
brother were asked to help support the Temple financially, and by the use of
their father's funds, they contributed over $10,000 to the Temple.

Debbie stated that her father was always concerned about his children thinking
for themselves, and she knew that Jones felt threatened by Dr. Layton. Jones
urged the Layton family members who belonged to the Temple to have nothing to
do with Dr. Layton. She noted that Jones concentrated on breaking down one's
e g o s t r e n g t h a n d s e p a r a t i n g p e o p l e f r o m t h e i r f a m i l i e s . S h e s t a t e d t h a t h e a l s o
had the ability to make middle class white members feel guilty about their status
i n l i f e .

While still a member of the church, Jones took her, Maria Katsaris and Carolyn
Layton on a plane trip to Panama. Debbie then agreed to become a signatory on
People's Temple bank accounts that were located in both Panama and in Switzerland.
She estimated that Jones probably had access to between $10,000,000 and $14,000,000
provided by People's Temple members.

In December o f 1977, she and her mother rece ived a d i rec t ive f rom Jones to leave
San Francisco and go to Guyana. Telling no one, not even their own family members,
Debbie and her mother flew to Guyana. Once there, she became the Temple's
financial secretary, and she also became frightened that she was doing something
Illegal. She recalled that on arriving at Jonestown, all able-bodied people
were put on work crews for twelve hours per day. She stated that although she
and her mother were very unhappy, she was fearful about complaining to anyone.
Eventually, she was reassigned to the radio room during the day where they
maintained radio contact between Jonestown and Georgetown, and contact with the
United States in the evening.

Ms. Cartmel l soon real ized that anyone who expressed discontent or desire to
leave Jonestown was immediately not trusted. After convincing Jones that she
was loyal, she was sent into Georgetown on a good wil l mission with chi ldren
from Jonestown to put on a play for Georgetown residents. During this visit,
she was able to make emergency arrangements with the U. S. Consulate, and she
was able to escape.

She recalled that while in Jonestown, Jones constantly told the Temple members
that the CIA was going to attack Jonestown. She said that frequently, at night
time, they heard gunfire coming from the woods, and Jones had repeated "White
n i g h t " s u i c i d e d r i l l s .

After escaping from Jonestown, she contacted Congressman Ryan's office in
Washington, D.C. and eventually testified before Congressional committees about
t h e s t a t e o f a f f a i r s i n J o n e s t o w n .
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She adamant ly asser ted tha t her b ro ther d id no t know tha t Congressman Ryan was
g o i n g t o b e k i l l e d a t t h e a i r s t r i p .

She pointed out that her mother died thirteen days prior to the airstrip tragedy,
a n d t h a t i n a d d i t i o n t o s u f f e r i n g f r o m e x t r e m e d e p r e s s i o n , h e r b r o t h e r w a s a l s o
t a k i n g h i g h d o s e s o f E l a v i l . S h e n o t e d t h a t h e r b r o t h e r f e e l s g r e a t r e m o r s e
about what he did, and she also states, *'I would have done the same thing. 1
w a s b r a i n w a s h e d . ' *

M s . C a r t m e l l i s c o n v i n c e d t h a t h e r b r o t h e r n o w p o s e s n o t h r e a t t o a n y o n e , a n d
she s ta ted tha t t he re was no way tha t he wou ld eve r become invo l ved i n ano the r
c u l t a g a i n .

Mar i ta l . La r ry Lay ton mar r ied Caro lyn Moore , h i s fi rs t w i fe , i n Ju ly o f 1969
a t D a v i s , C a l i f o r n i a . T h e s u b j e c t d e s c r i b e s h i s f o r m e r s p o u s e a s v e r y i n t e l l i g e n t ,
sophisticated, someone who had traveled to Europe and who was interested in peace
a n d h u m a n i t y . H e s t a t e d t h a t C a r o l y n h a d a v e r y f o r c e f u l p e r s o n a l i t y , a t r a i t
ment ioned by a number o f o ther peop le . Soon a f te r the coup le mar r ied and moved
t o U k i a h , C a l i f o r n i a , C a r o l y n b e c a m e i n t e r e s t e d i n t h e P e o p l e ' s Te m p l e , a n d s h e
was having an affair with Jim Jones. She later had a child by Mr. Jones, shortly
therea f te r, and a t Jones 's ins t ruc t ion , she and the sub jec t were d ivorced in
1970 in Ukiah. The subject and Carolyn had no chi ldren.

A f te r tak ing Caro l yn f rom the de fendan t , Jones in t roduced h im to Karen Tow. A f te r
a b r i e f c o u r t s h i p , t h e y f e l l i n l o v e a n d m a r r i e d i n U k i a h i n F e b r u a r y o f 1 9 7 1 .
A l t h o u g h t h e r e l a t i o n s h i p r e m a i n e d t e c h n i c a l l y i n t a c t u n t i l 1 9 7 7 o r 1 9 7 8 , n o t
long a f te r the i r mar r iage , Karen a lso became romant ica l l y invo lved w i th J im Jones .
She eventually left Mr. Layton and the United States to accompany Jones to Guyana,
where she remained with him until the mass suicide. As with Carolyn, the defendant
a n d K a r e n h a d n o c h i l d r e n .

Since 1981, the subject has been residing with Sandy Hiyane, a 33 year old woman
who works as an administrative assistant to a financial corporation in the Bay
Area. They met through a mutual f r iend, and she is aware of a l l the deta i ls
in the subject's background. She stated "He has punished himself and will continue
t o p u n i s h h i m s e l f . T h e g r e a t e s t p u n i s h m e n t i s t h a t h e h a s t o l i v e w i t h i t ( h i s
ac t i ons a t t he a i r s t r i p ) . " She sa id t ha t when one ana l yzes t he de fendan t ' s
act ions, she bel ieves i t is inappropr ia te to do so out o f the context o f what
led up to the events at Jonestown. Although not condoning Mr. Layton's actions,
she be l ieves tha t the re were ma jo r m i t iga t ing c i rcumstances tha t led to h is
behavior, and she bel ieves that he has suffered extraordinari ly during the last
eight years. Although she and the defendant have discussed marriage, they are
awai t ing h is sen tenc ing to see whether o r no t th is i s a v iab le op t ion .

E d u c a t i o n . M r . L a y t o n a t t e n d e d e l e m e n a t a r y s c h o o l i n M a r y l a n d a n d V i r g i n i a ,
a n d h e e n r o l l e d i n B e r k e l e y H i g h S c h o o l i n 1 9 6 1 . A s o f t h i s w r i t i n g , B e r k e l e y
H i g h S c h o o l h a s f a i l e d t o p r o v i d e a c o p y o f t h e s u b j e c t ' s t r a n s c r i p t . H o w e v e r ,
his transcript from the University of California at Davis reveals that he graduated
from Berkeley High School in 1965.
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U p o n e n t e r i n g t h e U n i v e r s i t y o f C a l i f o r n i a a t D a v i s , i n t h e s p r i n g o f 1 9 6 5 , t h e
d e f e n d a n t c h o s e t o m a j o r i n b o t h s o c i o l o g y a n d p s y c h o l o g y. H e g r a d u a t e d f r o m
Dav i s i n 1968 a f t e r comp le t i ng 180 .3 qua r te r un i t s , and ma in ta in i ng a g rade po in t
a v e r a g e o f 2 . 6 8 , t h a t , o n a s c a l e o f 4 . H e r e c e i v e d a B a c h e l o r o f A r t s D e g r e e
o n J u n e 1 3 , 1 9 6 8 .

F i v e y e a r s a f t e r g r a d u a t i n g f r o m t h e U n i v e r s i t y o f C a l i f o r n i a , t h e s u b j e c t e n t e r e d
S a n t a R o s a J u n i o r C o l l e g e . H e a t t e n d e d t h e c o l l e g e f r o m t h e f a l l s e m e s t e r o f
1 9 7 3 u n t i l t h e f a l l s e m e s t e r o f 1 9 7 4 . H e c o m p l e t e d 4 3 u n i t s , e a r n i n g 11 8 g r a d e
p o i n t s o r t h e e q u i v a l e n t o f a 2 . 5 1 g r a d e p o i n t a v e r a g e .

I n t h e s p r i n g o f 1 9 7 5 , M r. L a y t o n e n r o l l e d i n t h e C i t y C o l l e g e o f S a n F r a n c i s c o
v h e r e h e c o m p l e t e d 6 0 u n i t s , w i t h a n o v e r a l l g r a d e p o i n t a v e r a g e o f 2 . 4 8 . H e
c o m p l e t e d t h e c o u r s e t o b e c o m e a d i a g n o s t i c r a d i o l o g i c t e c h n i c i a n o n O c t o b e r
1 4 , 1 9 7 7 .

I n t h e f a l l q u a r t e r o f 1 9 8 3 , M r . L a y t o n e n t e r e d t h e C o l l e g e o f t h e R e d w o o d s i n
E u r e k a , C a l i f o r n i a . H e r e m a i n e d s o e n r o l l e d u n t i l t h e s p r i n g q u a r t e r o f 1 9 8 4 ,
a n d h e c o m p l e t e d 1 4 q u a r t e r u n i t s , m a i n t a i n i n g a c u m u l a t i v e g r a d e p o i n t a v e r a g e
o f 2 . 0 6 . H e s t u d i e d p r i m a r i l y r e a l e s t a t e c o u r s e s i n f u r t h e r a n c e o f h i s g o a l
to become a real estate sales person.

M i l i t a r y . M r . L a y t o n n e v e r s e r v e d i n t h e . U n i t e d S t a t e s A r m e d F o r c e s . H e w a s ,
h o w e v e r , g r a n t e d " c o n s c i e n t i o u s o b j e c t o r s t a t u s " b y h i s d r a f t b o a r d . A s o f t h i s
w r i t i n g , o f fi c i a l v e r i fi c a t i o n o f t h i s f a c t h a s y e t t o b e r e c e i v e d . A l l o f t h e
d e f e n d a n t ' s f a m i l y , h o w e v e r , h a v e c o n fi r m e d h i s t w o y e a r s o f a l t e r n a t i v e w o r k
s e r v i c e a s h a s h i s fi a n c e e .

E M P L O Y M E N T:

Between 1981 and 1986, the subject has worked at a number of different jobs.

A f t e r r e c e i v i n g h i s r e a l e s t a t e l i c e n s e , h e s t a t e d t h a t h e w o r k e d f o r A m e r i c a n
Rea l Es ta te Exchange , 1291 Eas t H i l l sda le Bou leva rd , Fos te r C i t y, and he r e l a t ed
t h a t h e a l s o w o r k e d f o r T r a y c u r R e a l t y , i n S a n F r a n c i s c o . N e i t h e r c o m p a n y i s
p r e s e n t l y i n e x i s t e n c e .

Be tween May o f 1986 and November o f 1986 , he re la ted tha t he worked fo r Dav is
R e a l t y, 5 0 0 0 G e a r y B o u l e v a r d , S a n F r a n c i s c o . T h i s o f fi c e r c o n t a c t e d t h e O f fi c e
M a n a g e r f o r D a v i s R e a l t y w h o r e c a l l e d t h a t t h e d e f e n d a n t fi l l e d a t e m p o r a r y
p o s i t i o n w h i l e o n e o f t h e i r e m p l o y e e s w a s o f f o n m a t e r n i t y l e a v e . D u r i n g h i s
e m p l o y m e n t w i t h D a v i s , h e w o r k e d i n t h e i r r e n t a l p r o p e r t y d e p a r t m e n t , a n d h e
resigned when the fu l l t ime employee returned.

Between October o f 1984 and February o f 1985, the de fendant worked fo r Goodwin
R e a l t y , 4 9 9 0 M i s s i o n S t r e e t , S a n F r a n c i s c o . H e r e c a l l e d t h a t h e w a s w o r k i n g
o n c o m m i s s i o n a t t h e t i m e b u t c o u l d n o t b e s u r e o f t h e a m o u n t o f h i s i n c o m e .
C o n t a c t w i t h t h e O f fi c e M a n a g e r a t G o o d w i n R e a l t y c o n fi r m e d h i s d a t e s o f

r x e m p l o y m e n t . S h e w o u l d p r o v i d e n o i n f o r m a t i o n a b o u t h i s i n c o m e , b u t s h e d i d s t a t e
t h a t t h e s u b j e c t w a s r e h i r a b l e .
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Between August of 1984 and November of 1984, Mr. Layton worked at Executive
R e n t - a - C a r l o c a t e d a t 7 3 4 S a n B r u n o Av e n u e , S a n B r u n o . T h e O f fi c e M a n a g e r a t
E x e c u t i v e R e n t - a - C a r s t a t e d t h a t t h e i r r e c o r d s o n l y s h o w e d t h a t h e w o r k e d f r o m
August 3, 1984 to November 31, 1984. He also recalled working with the subject,
and he stated that he was "a good employee" who left their employment for a better
j o b . H e r e , t o o , t h e s u b j e c t i s r e h i r a b l e .

Between August of 1983 and August of 1984, Mr. Layton indicated that he worked
for Peggy Buchanan, a t Century 21 , a rea l to r in Eureka, Ca l i fo rn ia . Contac t
w i th Ms . Buchanan , a rea l es ta te b roker, revea led tha t the sub jec t was in te rv iewed
for a job in August of 1983 and entered training until he obtained his real estate
sales l icense in May of 1984. Ms. Buchanan stated that although she l iked the
subject personally, he did not make any money due to the fact that he did not
r e c o r d a n y s a l e s . ( I t w a s a t t h i s t i m e t h a t t h e s u b j e c t w a s a l s o a j u n i o r c o l l e g e
student at the Col lege of the Redwoods in Humboldt County, Cal i forn ia.

Mr. Lay ton a l so s ta ted tha t he wo rked a t He r r i ck Hosp i t a l , i n Be rke ley, Ca l i f o rn ia .
H e s t a t e d t h a t h e w a s e m p l o y e d a t t h e h o s p i t a l a s a n x - r a y t e c h n i c i a n f o r o v e r
a y e a r . C o n t a c t w i t h H e r r i c k H o s p i t a l r e v e a l e d t h a t t h e y c o u l d n o t l o c a t e t h e i r
p e r s o n n e l fi l e f o r M r . L a y t o n . A n e m p l o y e e , h o w e v e r , d e fi n i t e l y r e c a l l e d L a y t o n
being employed as an x-ray technician between 1977 and 1978.

Between May o f 1972, and September o f 1973, the defendant was employed by the
G e o r g i a P a c i fi c C o m p a n y , P a r t i c l e B o a r d P l a n t , i n U k i a h , C a l i f o r n i a . H e w a s
emp loyed as a "g rade r " and t he i r pe r sonne l o f fice was unab le t o l oca te any o the r
in fo rmat ion . Georg ia Pac ific ' s Uk iah p lan t has been c losed fo r some t ime .

F r o m M a r c h o f 1 9 7 0 u n t i l J u n e 8 o f 1 9 7 2 , M r . L a y t o n w o r k e d a s a f o o d s e r v i c e
a s s i s t a n t a t S o n o m a C o u n t y a n d t h e n M e n d o c i n o S t a t e H o s p i t a l s . T h e i r p e r s o n n e l
r e c o r d s h a v e b e e n d e s t r o y e d , a n d t h e o n l y i n f o r m a t i o n t h a t t h e y c o u l d p r o v i d e
was that the subject resigned on June 8, 1972.

D u r i n g 1 9 7 0 , t h e d e f e n d a n t i n d i c a t e d t h a t h e w o r k e d a t M a s o n i t e C o r p o r a t i o n i n
U k i a h . C o n t a c t w i t h M a s o n i t e C o r p o r a t i o n r e v e a l e d t h a t t h e s u b j e c t w a s e m p l o y e d
between May 29, 1969 and June 6, 1970 as a "pressed wood gunner and machine
operator." He earned $2.91 per hour, and he left for a higher paying job.

H E A L T H :

Characteristics. Mr. Layton is described as 5*7" tall, and he weighs approximately
1 5 5 p o u n d s . H e h a s a o n e h a l f i n c h s c a r i n t h e c e n t e r p a r t o f h i s f o r e h e a d ,
a n d h e h a s n o o t h e r s c a r s o r o t h e r i d e n t i f y i n g m a r k s .

P h y s i c a l . A s a c h i l d , t h e d e f e n d a n t h a d o c c a s i o n a l a s t h m a p r o b l e m s w h i c h ,
according to his father, may have been psychosomatic.

Between 1964 and 1968, he s ta ted tha t he exper imented w i th LSD, and he smoked
mari juana regularly during col lege. While in col lege, he also occasional ly drank
to excess on the weekends. After joining People's Temple, he ceased all i l legal
d r u g u s a g e .



W h i l e t h e d e f e n d a n t w a s i n G u y a n a , h e s u f f e r e d s i g n i fi c a n t w e i g h t l o s s ,
a p p r o x i m a t e l y 4 0 p o u n d s , d u e t o a n u m b e r o f f a c t o r s . H e w a s q u i t e d e p r e s s e d ,
the diet at Jonestown consisted mainly of r ice and water, and he was having
p r o b l e m s w i t h s o r e s i n h i s m o u t h .

When he began to exper ience his medical d i fficul t ies at Jonestown he was apparent ly
g i v e n E l a v i l ; h o w e v e r , t h e r e i s n o r e c o r d o f h i s d o s a g e , t h e f r e q u e n c y o f t h e
m e d i c a t i o n s o r h o w l o n g h e t o o k t h e m e d i c a t i o n s .

M e n t a l a n d E m o t i o n a l . M r . L a y t o n h a s b e e n e x a m i n e d b y f o u r p s y c h i a t r i s t s a n d
t w o p s y c h o l o g i s t s . T h e s i x r e p o r t s , i n t h e i r e n t i r e t y , a r e a t t a c h e d . A s u m m a t i o n
o f the th ree de fense repor ts and th ree p rosecu t ion repor ts fo l l ows .

D e f e n s e P s y c h i a t r i c R e p o r t s .

E m m a n u e l T a n a y , M . D . , F . A . P . A . , e x a m i n e d M r . L a y t o n i n J u n e o f 1 9 8 1 , a n d h e
s u b m i t t e d t h r e e r e p o r t s t o t h e F e d e r a l P u b l i c D e f e n d e r s O f fi c e . I n t h e fi r s t
r e p o r t . D r . Ta n a y d i s c u s s e d t h e f a c t t h a t L a r r y ' s l i f e h a d b e e n d o m i n a t e d b y
t w o f a t h e r s , h i s n a t u r a l f a t h e r . D r . L a y t o n a n d t h e R e v e r e n d F a t h e r , J i m J o n e s .

H e o b s e r v e d t h a t D r . L a y t o n w a s t h e p r o d u c t o f a f u n d a m e n t a l i s t i c , m o r a l i s t i c
b a c k g r o u n d . H i s s e v e r e s u p e r - e g o w a s f u r t h e r r e i n f o r c e d b y t h e s u d d e n d e a t h

f a t h e r , w h e n D r . L a y t o n w a s e i g h t y e a r s o f a g e . T h e r e i s l i t t l e d o u b t
t h a t D r . L a y t o n i s a h i g h l y m o r a l i s t i c , r i g i d fi g u r e w h o d e m a n d e d f r o m h i m s e l f
a n d t h o s e a r o u n d h i m v e n e r a t i o n a n d w o r s h i p o f a u t h o r i t y a n d u n q u e s t i o n e d
s u b m i s s i v e n e s s t o p r i n c i p l e s . T h e L a y t o n f a m i l y w a s d o m i n a t e d b y a d h e r e n c e t o
p r i n c i p l e s a n d i d e a s . T h i s d e v o t i o n c r e a t e d c o n fl i c t w i t h i n t h e f a m i l y a n d t h e
i n d i v i d u a l m e m b e r s o f i t .

When commenting about how one should have dealt with Jim Jones, Dr. Tanay noted,
"It is well-known in psychiatry that rational, common sense, responses to psychotic
b e h a v i o r c a n h a v e d e v e s t i n g r e s u l t s . I h a v e e n c o u n t e r e d a n u m b e r o f h o m i c i d e s
pe rpe t r a ted by psycho t i c i nd i v i dua l s who we re dea l t w i t h i n a r easonab le , r a t i ona l
m a n n e r . I t c o u l d b e s a i d t h a t i t i s i r r a t i o n a l t o b e r a t i o n a l w i t h a p s y c h o t i c .
Commenting about Jones, the doctor remarks, "There prevai ls in our society a
n a i v e a s s u m p t i o n t h a t p s y c h o t i c s a r e n o t c a p a b l e o f g o a l - d i r e c t e d o r g a n i z e d
b e h a v i o r . J i m J o n e s w a s a h i g h l y s k i l l f u l m a n i p u l a t o r o f i n d i v i d u a l s a n d s o c i a l
p r o c e s s e s . "

D r . Ta n a y ' s fi r s t r e p o r t c o n c e r n s h i s o p i n i o n o f t h e L a y t o n f a m i l y, a s t h e r e s u l t
o f i n f o r m a t i o n h e o b t a i n e d f r o m t h e b o o k e n t i t l e d I n M y F a t h e r ' s H o u s e , w h i c h
was the story of the Layton fami ly and the Reverend Jim Jones. Dr. Tanay observed,
" I t is inevi table for Larry Layton to become the stand-in for J im Jones dur ing
t h e t r i a l p e r i o d . L a r r y w a s n o t o n l y h i s v i c t i m , h e w a s a l s o h i s l i e u t e n a n t .
T h e i n d i c t m e n t d o e s n o t n a m e J i m J o n e s a s a c o d e f e n d a n t w i t h L a r r y L a y t o n .
N o n e t h e l e s s , J i m J o n e s c a n n o t a n d s h o u l d n o t b e e x c l u d e d f r o m t h i s t r i a l . "

D r. Tanay subm i t t ed a second repo r t t o t he Fede ra l Pub l i c De fende rs O ffice da ted
J u n e 1 6 , 1 9 8 1 . D r . T a n a y s t a t e s i n h i s s e c o n d r e p o r t t h a t h e fi n d s i t
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psychlatrically significant that the news media and the Government did not take
m o r e s e r i o u s l y i n f o r m a t i o n t h a t w a s f o r t h c o m i n g r e g a r d i n g t h e a t r o c i t i e s
perpetrated by J im Jones. He points out that a number of newspaper ar t ic les
In ear ly 1978 out l ined the type of ex is tence that was ongoing at Jonestown.
Addit ional ly, he points to Deborah Layton's test imony to Congress enti t led "The
Threat and Possibility of Mass Suicide by Members of the People's Temple." He
notes that Hi t ler, J im Jones, and a l l o thers suffer ing f rom paranoid delus ions
were helpless but to tell the world what they were going to do. He pointed out
that Jones, their survivors and their relatives issued repeated warnings that
the disaster was in the making. Officials who reviewed this material were neither
callous nor indifferent. Rather, they made the judgment that Jones and his church
comprised a legi tmate, social ly useful organizat ion, and they surmised that the
surv ivors and the i r re la t ives were in er ror. "The same force which persuaded
reasonable rational people to join the Temple persuaded reasonable responsible
Government officials that no intervention was necessary."

Dr. Tanay pointed out that Jones required members to sign blank documents turning
over their property to the Temple, and he also had them sign a variety of false
confessions and accusations, i.e., Lisa Layton's affidavit that her daughter,
D e b o r a h , s t o l e $ A , 8 0 0 f r o m h e r w h i l e s h e w a s i n J o n e s t o w n .

He also pointed out that Jones required Temple members to sign statements admitting
bizarre, sometimes illegal behavior, that in reality, never took place. Deborah
Layton signed statements to the effect that she would do physical harm to anybody
who tried to harm the People's Temple "cause." She also made similar statements
about participating in certain sexual activity which never occurred.

C o m m e n t i n g o n J o n e s , h e s t a t e d :

I have l is tened to the tapes of J im Jones address ing h is fo l lowers.
I be l i eve tha t i t i s essen t i a l f o r anyone a t temp t ing to comprehend
this tragedy to hear that voice. We have a master orator delivering
his message in a highly emotional persuasive manner. One cannot avoid
making comparisons to Hitler whose style of presentation was virtually
I d e n t i c a l t o t h a t o f J i m J o n e s . J o n e s , l i k e H i t l e r , u t i l i z e d a l l o f
the tools of propaganda, mass meetings, important cause, miracles,
music, brutal force, and a great deal of talk about all consuming love.

Jones presented himself as a person who offered solutions to social problems,
that is, he was helping the poor, the oppressed, he was curing cancer, and fighting
a g a i n s t r a c i s m . H e c u r e d t h e b l i n d , a n d h e r e s t o r e d s e l f e s t e e m o f t h e
downtrodden. "Reading a transcript of Jim's communications reveals that he was
Inconsistent, irrational and at times incoherent. Reading a transcript of his
communications is misleading. It deprives the reader of the opportunity to grasp
the persuasiveness of irrationality."

D r . Ta n a y ' s l a s t l e t t e r t o t h e F e d e r a l P u b l i c D e f e n d e r ' s O f fi c e w a s d a t e d J u n e
30, 1981. In this letter, he describes the defendant as an individual who is
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aloof, remote and "who clearly makes the Impression of a schizoid personality.
H is l i fe h is to ry confirms th is c l in ica l impress ion . " He po in ted out tha t dur ing
t h e s u b j e c t ' s c h i l d h o o d , h e e x p e r i e n c e d a v a r i e t y o f e m o t i o n a l d i f fi c u l t i e s .
H e fl u n k e d t h e fi r s t g r a d e , a n d h e w a s v e r y f e a r f u l o f h i s f a t h e r. T h e d e f e n d a n t
w a s c o n s i d e r e d t o b e a s l o w l e a r n e r , a n d h e w a s o f t e n t h r e a t e n e d b y h i s f a t h e r
i f h i s a c h i e v e m e n t s w e r e i n s u f fi c i e n t . Ta n a y d e s c r i b e s L a y t o n a s a l o n e r w i t h
l i m i t e d I n v o l v e m e n t w i t h h i s p e e r s . A f t e r g o i n g a w a y t o c o l l e g e , h e b e g a n
e x p e r i m e n t i n g w i t h d r u g s .

T h e s u b j e c t ' s i n v o l v e m e n t w i t h t h e P e o p l e ' s Te m p l e p r o v i d e d h i m w i t h t h e m u c h
n e e d e d s t r u c t u r e t h a t w a s m i s s i n g i n h i s l i f e . A s h e b e c a m e m o r e i n v o l v e d w i t h
Te m p l e a c t i v i t i e s . D r . Ta n a y n o t e s t h a t h e " l o s t t h e c a p a c i t y o f j u d g m e n t , h i s
r e a l i t y t e s t i n g w a s u n d e r m i n e d , a n d h e a c c e p t e d t h e m o s t i r r a t i o n a l e x p l a n a t i o n s
a s r e a s o n a b l e . W h e n o r d e r e d t o p r o c e e d t o J o n e s t o w n s u b s e q u e n t t o h i s s i s t e r ' s
d e f e c t i o n h e d i d s o w i t h o u t p r o t e s t . "

D r . Ta n a y g o e s o n t o d e s c r i b e t h e s u b j e c t o n c e h e a r r i v e d a t J o n e s t o w n . N o t i n g
t h a t a t s o m e t i m e d u r i n g h i s m o t h e r ' s t e r m i n a l i l l n e s s , t h e d e f e n d a n t d e v e l o p e d
s e v e r e d e p r e s s i o n a s s o c i a t e d w i t h w e i g h t l o s s a n d o t h e r s y m p t o m s . " H e a c c e p t e d
t h e s u i c i d e m i s s i o n w i t h o u t a n y r e fl e c t i o n , l i k e a r o b o t . H i s g o a l - d i r e c t e d
a c t i o n s w e r e c a r r i e d u n d e r t h e i n fl u e n c e o f h i s m e n t a l i l l n e s s a n d o c c u r r e d a s
a r e s u l t o f i t . " Ta n a y p o i n t e d o u t t h a t e v e n a f t e r t h e J o n e s t o w n t r a g e d y, t h e
s u b j e c t c o n t i n u e d t o r e l y u p o n t h e J i m J o n e s m a g i c b y u t i l i z i n g t h e t e c h n i q u e
o f " m e d i t a t i n g o n J o n e s . " ( T h i s w a s a m e t h o d w h i c h P e o p l e ' s Te m p l e b e l i e v e r s
r e l i e d u p o n t o o b t a i n s t r e n g t h a n d c o u r a g e t o e n d u r e h a r d s h i p s . A s o f t h e
i n t e r v i e w , i n 1 9 8 1 , M r . L a y t o n s t a t e d t h a t h e n o l o n g e r m e d i t a t e d i n s u c h a
m a n n e r ) .

Ta n a y o b s e r v e d t h a t i t w a s a p p a r e n t t o h i m t h a t t h e d e f e n d a n t b e c a m e a p s y c h i c
c a p t i v e o f t h e p s y c h o l o g i c a l s e t t i n g r e p r e s e n t e d b y t h e P e o p l e ' s Te m p l e . H e
n o t e d t h a t t h e e v o l u t i o n e n t a i l e d a s l o w p r o c e s s o f p s y c h i c t r a n s f o r m a t i o n . T h e
s u b j e c t w a s p a r t i c u l a r l y v u l n e r a b l e t o t h e s e I n fl u e n c e s b e c a u s e o f h i s p a s t
h i s t o r y. " A s a r e s u l t o f t h e m e n t a l c h a n g e s w h i c h h a v e b e e n i n d u c e d i n L a r r y,
h e e n g a g e d i n a c t i v i t i e s w h i c h , u n d e r n o r m a l c i r c u m s t a n c e s , w o u l d b e e n t i r e l y
u n a c c e p t a b l e t o h i m . " " H e h a s u n d e r g o n e a c o n v e r s i o n w h i c h i n m y o p i n i o n
cons t i t u tes an induced psycho t i c i l l ness . We a re no t dea l i ng he re w i th pe rsuas ion ,
but a to ta l env i ronment des igned to br ing about personal i ty t ransformat ion in
s u s c e p t i b l e i n d i v i d u a l s . " D r . Ta n a y c o n c l u d e d b y s t a t i n g t h a t i n h i s o p i n i o n ,
the People's Temple constituted a psychotic social structure which brought about
a p s y c h o t i c c o n v e r s i o n o f L a r r y L a y t o n . T h e s u b j e c t w a s p r e d i s p o s e d t o t h i s
b e h a v i o r b y t h e f a c t t h a t h e h a d a r a t h e r w e a k e g o , h i s p e r s o n a l i t y w a s r i g i d ,
he had a weak sense of identity and he suffered from social guilt. "Based upon
t h e a v a i l a b l e i n f o r m a t i o n a n d e x a m i n a t i o n o f y o u r c l i e n t , I a m o f t h e o p i n i o n
a t t h e t i m e w h e n h e h a s c o m m i t t e d t h e c r i m i n a l a c t s h e s u f f e r e d f r o m a d i s e a s e
of the mind which rendered him unable to appreciate the wrongfulness of h is
behavior, and unable to adhere to the requirements of the law."

T h e d e f e n d a n t ' s c o u n s e l a l s o h a d h i m e x a m i n e d b y J o h n G . C l a r k , J r. , M . D . D r.
• - — C l a r k s u b m i t t e d a l e t t e r t o t h e P u b l i c D e f e n d e r ' s O f f i c e a n d t o M r . T a m b o r i l l o
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d a t e d J u l y 3 , 1 9 8 1 . D r . C l a r k a s s e r t e d i n h i s o p e n i n g p a r a g r a p h * ' I h a v e
i n v e s t i g a t e d M r . L a y t o n ' s p s y c h o l o g i c a l d e v e l o p m e n t a n d p e r s o n a l i t y s t r u c t u r e
and concluded that he is and has been throughout much of his life psychiatrically
i l l . " He then ven t on to s ta te tha t the sub jec t cou ld be ca te rgor i zed , us ing
the cr i te r ia o f the Diagnost ic and Sta t is t ica l Manual , th i rd ed i t ion , (DSM-I I I ) ,
a s A c c e s s 1 , S e c t i o n 2 9 6 . 3 6 , m a j o r d e p r e s s i o n , r e c u r r e n t , i n r e m i s s i o n . U n d e r
A c c e s s I I , h e d i a g n o s e d M r. L a y t o n a s h a v i n g a b o r d e r - l i n e p e r s o n a l i t y d i s o r d e r
(pursuant to Section 301.83) and Schizotypal personali ty disorder (as described
i n S e c t i o n 3 0 1 . 2 2 ) .

D r . C l a r k a l s o p o i n t s o u t t h a t P e o p l e ' s Te m p l e w a s a h i g h l y d e s t r u c t i v e c u l t
i n w h i c h m i n d c o n t r o l w a s i n t e n s e a n d p e r v a s i v e . H e w a s o f t h e o p i n i o n t h a t
M r . L a y t o n ' s s o c i a l , p s y c h o l o g i c a l a n d b i o l o g i c a l d e v e l o p m e n t r e n d e r e d h i m
e s p e c i a l l y v u l n e r a b l e t o t h e m i n d c o n t r o l t e c h n i q u e s p r a c t i c e d b y J i m J o n e s .
H e p o i n t e d o u t t h a t t h e d e f e n d a n t ' s l o n g s t a n d i n g v u l n e r a b i l i t i e s t o b e i n g e a s i l y
i n fl u e n c e d w e r e e s p e c i a l l y a c u t e d u r i n g t h e l a s t d a y s o f J o n e s t o w n , b y t h e d e a t h
of his mother, the paranoid fantasies that were presented as "news" to People's
Temple members , the deb i l i ta t ing d ie t and the phys ica l reg imen o f Temple members ,
t h e g r o u p c o n s e n s u s t h e e n d ( r i t u a l s u i c i d e ) w a s e m i n e n t , a n d t h e c o n s i s t e n t
p ressu re he was unde r t o p rove h i s l oya l t y, made espec ia l l y acu te by h i s s i s t e r ' s
d e f e c t i o n .

H e n o t e s " I n l i g h t o f t h e s e c o n c l u s i o n s , I b e l i e v e t h a t d u r i n g t h e t i m e o f t h e
a l l e g e d c o n s p i r a c y, L a w r e n c e L a y t o n , a s a r e s u l t o f a m e n t a l d i s e a s e , l a c k e d
a s u b s t a n t i a l c a p a c i t y t o c o n f o r m h i s j u d g m e n t t o t h e r e q u i r e m e n t s o f t h e l a v
o r to apprec ia te the wrong fu lness o f h i s conduc t . "

D r . C l a r k c o m m e n t e d t h a t L a y t o n l a c k e d t h e . m e n t a l c a p a c i t y t o a c t a s a
p s y c h o l o g i c a l l y f r e e a g e n t i n t h e l i g h t o f o u r c u l t u r e . H e w a s u n a b l e t o e v a l u a t e
t h e i n f o r m a t i o n g i v e n h i m b y J o n e s , p a r t i c u l a r l y b e c a u s e t h e P e o p l e ' s Te m p l e
d id no t pe rm i t c r i t i ca l eva lua t i on . "G i ven Mr. Lay ton ' s l ack o f f r ee agency,
h e w a s o b v i o u s l y u n a b l e t o a p p r e c i a t e t h e w r o n g f u l n e s s o f h i s a c t i o n s . H e d i d
n o t t h i n k a b o u t r i g h t o r w r o n g , f o r h e w a s c o g n i t i v e l y u n a b l e t o d o s o . H i s
cogn i t i ve s t ruc tures were such tha t he cou ld do on ly one th ing , obey. "

Dr. Clark then points out a number of factors which demonstrated the degree of
mind control that was pervasive in People's Temple. He l ists ten such factors
w h i c h a r e a s f o l l o w s : 1 . I s o l a t i o n o f t h e r e c r u i t a n d m a n i p u l a t i o n o f h i s
e n v i r o n m e n t ; 2 . C o n t r o l o f a l l i n c o m i n g i n f o r m a t i o n ; 3 . D e b i l i t a t i o n t h r o u g h
diet and fatigue; 4. Assignemt of monotonous tasks or repetit ive activit ies such
a s c h a n t i n g o r c o p y i n g w r i t t e n m a t e r i a l ; 5 . D e r e g u l a t i o n o f d i m u n u t i o n o f t h e
self; 6. Acts of symbolic betrayal or renunciat ion of self , family and previously
held va lues, a l l des igned to increase the psycholog ica l d is tance between the
r e c r u i t a n d h i s p r e v i o u s w a y o f l i f e ; 7 . I n d u c t i o n o f u n c e r t a i n t y, f e a r, a n d
confusion, wi th joy and certa inty through surrender to the group as the goal ;
8. Peer pressure, often applied through ritualized struggle sessions, generating
g u i l t a n d r e q u i r i n g o p e n c o n f e s s i o n ; 9 . A l t e r n a t i o n o f h a r s h n e s s a n d l e n i e n c y
in the context of discipl ine; and 10. Insistence by seemingly all powerful hosts
tha t the recru i ts surv iva l - phys ica l and sp i r i tua l - depends upon ident i fy ing
w i t h t h e g r o u p .
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D r. C l a r k C h e n p o i n t s o u t fi v e p e r s o n a l v u l n e r a b i l i t i e s o f M r. L a y t o n w h i c h m a d e
his involvement with People's Temple complete. He noted that the subject's
c u l t u r a l d i s i l l u s i o n m e n t w a s s o m e t h i n g t h a t w a s m a n i f e s t e d f r o m e a r l y c h i l d h o o d .
Clark points out that the defendant's mother's Jewish background and the family's
i n v o l v e m e n t w i t h t h e Q u a k e r c h u r c h a l l c o n t r i b u t e d t o a h i g h d e g r e e o f c u l t u r a l
al ienation. When Jim Jones was able to secure Layton's conscientious objector
s t a t u s , a f t e r L a y t o n w a s u n a b l e t o d o s o h i m s e l f f o r a n u m b e r o f m o n t h s , t h i s
seemed to cement the re la t ionsh ip be tween the two and made Lay ton fee l indebted
t o J o n e s .

Layton a lso had a tendency to conceptua l ize prob lems in a re l ig ious/po l i t i ca l
f ramework, according to Dr. Clark. Whi le in high school , for example, he was
v e r y a c t i v e i n t h e Yo u n g D e m o c r a t s . " T h e p o l i t i c a l / r e l i g i o u s o r i e n t a t i o n o f
People's Temple, then, was consistent with his own tendencies to conceptualize
s o c i a l a n d p e r s o n a l p r o b l e m s i n p o l i t i c a l a n d r e l i g i o u s t e r m s . "

Dependency a l so i s a ha l lmark i n Mr. Lay ton ' s pe rsona l i t y, acco rd ing to Dr. C la rk .
H e p o i n t e d o u t t h a t o n e o f t h e m o s t c h r o n i c t h e m e s i n L a y t o n ' s l i f e w a s a l o w
sel f es teem and a sense of be ing a fa i lu re . The defendant 's fa ther set very
high standards for his son, and berated him when he failed. "He (Layton) developed
a persistent feeling of being doomed and a resultant chronic dependency on others
to give him feel ings of worth, however transient." The comradeship and sense
of shared "power " and work p ro jec ts o f the Peop le 's Temple read i l y fu lfi l led
these dependency needs. Jones explo i ted Layton's and others ' dependency by
sys tema t i ca l l y f o rg ing i n t hem a new i den t i t y o f b l i nd l oya l t y t o Jones .

C l a r k fi r m l y i s o f t h e b e l i e f t h a t t h e d e f e n d a n t a l s o m a n i f e s t e d l o w t o l e r a n c e
f o r a m b i g u i t y. T h i s c h a r a c t e r i s t i c r e f e r s t o a p e r s o n ' s i n a b i l i t y t o f u n c t i o n
w i th reasonab le comfo r t i n s i t ua t i ons i nvo l v ing unce r ta in t y o r vagueness .

M r. L a y t o n ' s l i f e i s r e p l e t e w i t h i n s t a n c e s o f i m p u l s i v e d e c i s i o n s
t h a t , o n c e m a d e , s e e m t o b e c o m e i n e x o r a b l e a n d i r r e v e r s i b l e . T h o m a s
Layton noted that his brother had a tendency to become totally involved
in things, e.g., his immersement in the Young Democrats in high school.
H e s e e m s t o l o s e t h e ' d i s t a n c e ' t h a t e n a b l e s m o s t p e o p l e t o e v a l u a t e
t h e m s e l v e s a n d t h e i r a c t i o n s f r o m t i m e t o t i m e .

Jones's confidence and claims to have found the answers to society's problems
appealed to Layton's need to latch onto absolute explanations, however spurious.
After having made the decision to commit himself to People's Temple and to Jones,
his character structure made it very difficult for him to re-evaluate and question
his commitment. Rather, i t made him an especial ly good prospect of becoming
a l o y a l s o l d i e r . "

C la rk then no ted tha t the sub jec t had a h igh leve l o f d i ssa t i s fac t ion in h i s
day to day l i fe . Just pr ior to enter ing People 's Temple, he was unemployed,
he was worried about getting drafted, and he was experiencing marital difficulties,
partly because of his economic dependence on his wife. Jones offered solutions
to some if not all of his problems.
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T h e fi n a l c h a r a c t e r i s t i c a t t r i b u t e d t o L a y t o n w a s h i s s u s c e p t a b i l i t y t o
d i s a s s o c i a t i v e s t a t e s . D r . C l a r k r e fl e c t e d t h a t t h e i n d u c t i o n o f t r a n c e - l i k e
s t a t e s i s a n e s s e n t i a l a s p e c t o f t h e c u l t c o n v e r s i o n p r o c e s s . H e n o t e d t h a t
a l though i t was d i fficu l t to assess the suscept ib i l i t y o f d isassoc ia t ive s ta tes ,
especially retrospectively, a number of his observations led him to believe that
the subject did possess such susceptibi l i ty. During their discussions, he seemed
to have an "uneven flow o f consc iousness . " He a l so gave as an examp le t ha t t he
subject 's father successfu l ly cured h im of asthma by using hypnosis. Layton 's
omnipresent sense of doom also contributed to this susceptibility.

Dr. Clark concluded h is repor t by s tat ing, "The suic ides and murders of over .
n ine hundred men, women and ch i ld ren tes t i f y, I be l ieve , to the fac t tha t Lawrence
Layton's focused state of mind was not unusual in the People's Temple."

P h i l i p G . Z i m b a r d o , p r o f e s s o r o f p s y c h o l o g y a t S t a n f o r d U n i v e r s i t y s e n t a r e p o r t
t o M r. Ta m b u r e l l o a n d t h e P u b l i c D e f e n d e r s O f fi c e d a t e d A p r i l 2 1 , 1 9 8 1 . I n t h i s
r e p o r t h e n o t e s , " I t i s m y c o n s i d e r e d o p i n i o n . . . t h a t t h e d e f e n d a n t , L a w r e n c e
' L a r r y ' L a y t o n , w a s , a t t h e t i m e o f t h e a l l e g e d c r i m i n a l c o n s p i r a c y : A . S u f f e r i n g
f r o m a s e v e r e s t a t e o f r e a c t i v e d e p r e s s i o n t h a t a f f e c t e d h i s d a i l y f u n c t i o n i n g
a n d c o n s t i t u t e d a m e n t a l d e f e c t ; B . S u f f e r i n g a s e v e r e i m p a i r m e n t o f c o n s c i o u s
f u n c t i o n i n g , s u c h t h a t h i s n o r m a l t e m p o r a l o r i e n t a t i o n w a s d i s t u r b e d s u f fi c i e n t l y
t o r e n d e r h i m i n c a p a b l e o f a n a l y t i c r e a s o n i n g t h a t r e q u i r e d a n y c o n s i d e r a t i o n
o f l o n g - t e r m , f u t u r e c o n s e q u e n c e s o f h i s a c t s ; C . A p r o d u c t o f c h r o n i c i n t e n s e
' a t t i t u d n a l a n d v a l u e c o n d i t i o n i n g ' t o w h i c h h e w a s s u b j e c t e d o v e r a d e c a d e a s
a m e m b e r o f P e o p l e ' s Te m p l e , w h i c h c o n d i t i o n i n g a f f e c t e d h i s c o g n i t i v e , a f f e c t i v e
a n d b e h a v i o r a l f u n c t i o n i n g ; D . A n u n w i t t i n g c a p t i v e o f t h e t o t a l e n v i r o n m e n t
created by Reverend Jim Jones in the People's Temple compound at Jonestown, Guyana,
w h i c h e n v i r o n m e n t f o s t e r e d m a s s p a r a n o i d d e l u s i o n s a n d a d i s t o r t i o n o f r e a l i t y
b a s e d d e c i s i o n m a k i n g ; E . B e c a u s e o f t h e c o m b i n a t i o n o f t h e s e f a c t o r s n o t a b l e
to apprec ia te the wrongfu lness o f h is ac t ion and he lacked the subs tan t ia l capac i ty
to conform his public conduct to the requirements of the law."

He t hen po in t s ou t t ha t Lay ton ' s behav io r, mood and gene ra l s t a tus fi t t he
diagnostic criteria for Major Depressive Episode according to the new Diagnostic
a n d S t a t i s t i c a l M a n u a l o f M e n t a l D i s o r d e r s ( D S M - I I I ) , A m e r i c a n P s y c h i a t r i c
Association, 1980 pp.213 s. He points out that Layton manifested loss of interest
o r p l easu re i n usua l ac t i v i t i e s o r pas t imes , he had s i gn i fican t we igh t l o ss ,
he su f fe red f rom hypersomn ia , a dec l i ne i n sexua l d r i ve , f a t i gue , fee l i ng o f
worthlessness, indecisiveness, and recurrent thoughts of death and suicide.

Z i m b a r d o a l s o p o i n t e d o u t t h a t , i n h i s o p i n i o n , s e v e r a l p i e c e s o f e v i d e n c e
suggested that the defendant suffered f rom impai rment o f h is t ime sense, or
temporal orientation. Layton's thoughts, feelings and actions appeared to be
influenced by his "focused present orientation. ... This over-reliance on a present
time cognitive mode of functioning diminshes the usual influence of human
functioning normally exerted by anticipation of the future or memory of the past."

P r o f e s s o r Z i m b a r d o p o i n t e d o u t t h a t o v e r a n e x t e n d e d p e r i o d o f t e n y e a r s , t h e
^ defendant was subjected to intense, concentrated mult ip le forces of persuasion.
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"It is my opinion that the systematic programming of thoughts, feelings and actions
practiced by Jim Jones on Larry Layton and other People's Temple members represents
one of the most extreme forms of coercive persuasion in recorded history."

Z i m b a r d o c l a i m s t h a t L a y t o n w a s a c a p t i v e i n a n e n v i r o n m e n t t o t a l l y c o n t r o l l e d
b y J o n e s . " R e s e a r c h o n A m e r i c a n p r i s o n e r s o f w a r d u r i n g t h e K o r e a n c o n fl i c t
h a s c o n c l u d e d t h a t : ' A d e t e r m i n e d c a p t o r , p o s s e s s i n g t o t a l c o n t r o l o v e r t h e l i f e
a n d e n v i r o n m e n t o f a c a p t i v e , c a n p r o d u c e b e h a v i o r a l a n d a t t i t u d i n a l i n e v e n
the most strongly resistant individual. ' " (Delgado, 1978, p.3).

T h e e l e m e n t s c e n t r a l l y i n v o l v e d i n d o c u m e n t e d I n s t a n c e s o f c o e r c i v e c o n t r o l ,
a s o u t l i n e d b y D r . R i c h a r d D e l g a d o , a l l e x i s t e d i n t h e J o n e s t o w n e n v i r o n m e n t
where Layton lived from May to November of 1978.

C lark i s a lso o f the be l ie f tha t Lay ton su f fe red a b reakdown in h is menta l capac i ty
t o a p p r e c i a t e t h e w r o n g f u l n e s s o f h i s a c t i o n s a n d c o n f o r m t o t h e l a w . M a r i a
K a t s a r i s t o l d L a y t o n , o n t h e d a y o f t h e J o n e s t o w n t r a g e d y, t h a t t h e P e o p l e ' s
Te m p l e w o u l d b e d e s t r o y e d i f t h e d e f e c t o r s w e r e n o t s t o p p e d . S h e c o n t i n u e d ,
a c c o r d i n g t o t h e d e f e n d a n t , b y p o i n t i n g o u t t h a t t h e Te m p l e ' s p l a n t o m o v e t o
a m o r e h o s p i t a b l e c o u n t r y w o u l d b e d e s t r o y e d i f t h e d e f e c t o r s g o t b a c k t o t h e
U n i t e d S t a t e s a n d l i e d a b o u t t h e p r o j e c t . T h e s u b j e c t ' s fi r s t w i f e , C a r o l y n
Lay ton , then to ld h im somebody wou ld have to b r ing the p lane down. When Lay ton
c o n s e n t e d t o d o t h i s , J i m J o n e s p r a i s e d h i s l o y a l t y b y s t a t i n g , " W e ' r e c o u n t i n g
on you son, the future of these people is going to be with you."

A c c o r d i n g t o L a y t o n a n d o t h e r s , d e s t r u c t i o n o f P e o p l e ' s Te m p l e a n d t h e m u r d e r
o f t h e c h i l d r e n , e l d e r s a n d e v e r y o n e w i t h i n t h e T e m p l e s e e m e d i m m i n e n t , o n c e
t h e d e f e c t o r s r e a c h e d f o r e i g n s o i l . J o n e s c o n t i n u a l l y s p o k e a b o u t t r o o p s c o m i n g
t o J o n e s t o w n a n d k i l l i n g a l l o f t h e i n h a b i t a n t s . L a y t o n s t a t e d , " I a s s u m e d I
w o u l d d i e o n t h i s m i s s i o n t o s a v e t h e p e o p l e o f J o n e s t o w n . " L a y t o n ' s s e c o n d
w i f e , K a r e n , r e i n f o r c e d h i s a c t o f b l i n d o b e d i e n c e w i t h t h e r e a s s u r a n c e " I r e a l l y
respect what you are doing."

Professor Zimbardo concluded his report by stating, "His moral Judgment was so
impa i red tha t he was p repa red to t ake the l i ves o f men , women and ch i l d ren who
h a d b e e n , u n t i l a f e w h o u r s b e f o r e ' t h e t r a g e d y ' h i s f r i e n d s a n d l o n g - t i m e f e l l o w
congregation members."

P r o s e c u t i o n P s y c h i a t r i c R e p o r t s .

D o n a l d T . L u n d e , M . A . M . D . , C l i n i c a l A s s o c i a t e P r o f e s s o r o f P s y c h i a t r y a n d S e n i o r
R e s e a r c h A s s o c i a t e i n L a w , a t S t a n f o r d U n i v e r s i t y , s u b m i t t e d a r e p o r t t o t h e
U . S . A t t o r n e y s O f fi c e d a t e d J u n e 1 2 , 1 9 8 1 . D r. L u n d e d e s c r i b e d t h e s i g n i fi c a n t
f a c t o r s i n t h e d e f e n d a n t ' s p e r s o n a l a n d f a m i l y h i s t o r y . H e p o i n t e d o u t t h a t
t h e r e w e r e t r e m e n d o u s p r e s s u r e s a p p l i e d t o t h e L a y t o n c h i l d r e n t o s u c c e e d ,
part icular ly by Dr. Layton. The subject a lso had ambivalent feel ings about h is
f a t h e r , i . e , b e i n g f r i g h t e n e d o f h i s f a t h e r , a l t h o u g h h i s f a t h e r w a s n o t a b r u t a l
o r s a d i s t i c d i s c i p l i n a r i a n , a n d o n t h e o t h e r h a n d , r e c a l l s f e e l i n g l o v e f o r h i s
father and worrying about him because he seemed to be unhappy much of the time.
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L a y t o n v a s b a s i c a l l y a l o n e r w i t h i n t h e f a m i l y , a n d h e e x p r e s s e d i n t e r e s t i n
p o l i t i c a l a n d s o c i a l i s s u e s e v e n a s a y o u n g c h i l d . A s h e g r e w o l d e r , m o s t o f
h i s r e a d i n g c e n t e r e d o n p o l i t i c a l t o p i c s o r c u r r e n t e v e n t s .

D r. Lunde po in ts ou t t ha t t he sub jec t ' s med ica l h i s to ry was no t pa r t i cu la r l y
no tewor thy, a l t hough he d id expe r imen t w i t h LSD on seve ra l occas ions i n t he l a te
1 9 6 0 ' 6 .

H e d i s c u s s e d t h e f a c t t h a t t h e d e f e n d a n t h a d n o t h a d p s y c h i a t r i c t r e a t m e n t , a n d
h e h a d n o r e c o l l e c t i o n o f e v e r b e i n g t o l d o r h a v i n g f e e l i n g s w h i c h r e q u i r e d
psych ia t r i c consu l ta t i on o r t rea tmen t . " I n f ac t a t t he end o f ou r t h ree days
o f i n t e r v i e w s i n M a y, 1 9 8 1 , I a s k e d L a r r y i f h e p r e s e n t l y f e l t h e w a s m e n t a l l y
i l l a n d h e r e p l i e d , ' N o . ' I t o l d h i m t h a t I a g r e e d w i t h h i m . "

D r. L u n d e n o t e d t h e r e a r e t w o e p i s o d e s i n t h e d e f e n d a n t ' s l i f e w h i c h c o u l d h a v e
been mistakenly thought to represent a psychiat r ic d isorder. The first ep isode
o c c u r r e d w h e n t h e s u b j e c t w a s 2 2 y e a r s o f a g e , a n d a f t e r h e i n g e s t e d L S D , h e
found himself walking aimlessly on a freeway. This behavior seems quite readily
t ied to h is consumpt ion o f the ha l luc inogen ic d rug .

T h e s e c o n d e p i s o d e o c c u r r e d i n t h e s u m m e r o f 1 9 7 8 w h i l e t h e d e f e n d a n t w a s i n
G u y a n a . S h o r t l y a f t e r a r r i v i n g a t J o n e s t o w n , t h e d e f e n d a n t ' s m o t h e r ' s m e d i c a l
c o n d i t i o n w o r s e n e d . M r s . L a y t o n ' s c a n c e r , w a s m a l i g n a n t , a n d i t w a s s p r e a d i n g
r a p i d l y. D u r i n g t h i s t i m e , t h e s u b j e c t e x p e r i e n c e d a n o r m a l p h e n o m e n o n k n o w n
a s " a n t i c i p a t o r y g r i e f r e a c t i o n . " D u e t o t h i s n o r m a l r e a c t i o n , t h e d e f e n d a n t
was treated with an anti-depressant (Elavil). Dr. Lunde comments on the subject's
m e n t a l s t a t u s b y s t a t i n g , " H i s a n s w e r s t o s t a n d a r d j u d g m e n t p r o b l e m s a n d h i s
i n t e r p r e t r a t i o n o f p r o v e r b s s h o w s n o e v i d e n c e . o f t h o u g h t d i s o r d e r o r m e n t a l
d e fi c i e n c y . H i s m o o d a n d e m o t i o n a l t o n e a r e a p p r o p r i a t e .

A f te r descr ib ing the sequence o f events wh ich led up to the t ragedy a t the a i rpor t ,
D r . L u n d e c o n t e n d e d t h a t " I t i s m y o p i n i o n t h a t t h e d e f e n d a n t w a s s a n e a t t h e
t ime o f t he o f fenses fo r wh ich he i s cha rged . " He conc luded s ta t i ng , " I t i s
m y o p i n i o n t h a t L a r r y L a y t o n d i d n o t a c t o u t o f c o e r c i o n o r c o m p u l s i o n a t t h e
time of the shootings on November 18, ^1978. He had not been threatened or coerced
i n t o c o m m i t t i n g t h e c r i m e , b u t r a t h e r h a d v o l u n t e e r e d w h e n M a r i a m e n t i o n e d t h a t
they were looking for a volunteer for this mission. Larry admits that a primary
mot i va t ion o f h i s was to become a hero to the peop le a t Jones town by pe r fo rm ing
an heroic act which would save the rest of the community."

O n J u l y 2 , 1 9 8 1 , M i c h a e l P. M a l o n e y, P h . D . , a c l i n i c a l p s y c h o l o g i s t , i n t e r v i e w e d
M r. L a y t o n a n d a d m i n i s t e r e d a n u m b e r o f p s y c h o l o g i c a l t e s t s t o h i m . T h e t e s t s
revealed that the subject functioned in the normal range of general intell igence,
wi th an I .Q. of approximately 106. The I .Q. of 106 would p lace him about at
t h e 6 5 t h p e r c e n t i l e , i . e . , o u t o f a r a n d o m l y s e l e c t e d g r o u p o f 1 0 0 p e o p l e o f
h i s a g e , h e w o u l d p e r f o r m b e t t e r t h a n a p p r o x i m a t e l y 6 5 o f t h e m a n d m o r e p o o r l y
than approximately 35.

M a l o n e y a d m i n i s t e r e d s e v e r a l t e s t s w h i c h e v a l u a t e d t h e d e f e n d a n t ' s
p e r c e p t u a l - m o t o r i n t e g r a t i o n f u n c t i o n i n g . O n b o t h o f t h e s e t e s t s , h i s p e r f o r m a n c e
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was quite adequate, and his score would fall generally within the normal range.
His memory was determined to be approximately average; however, he did have
d i f ficu l t y w i t h t he Ca tego r i es Tes t o f t he Ha l s tead -Re i t an Ba t te r y. Th i s t es t
presents the individual with series of non-verbal symbols and he is asked to
make various solut ions regarding the st imul i . Mr. Layton responded to the test
in a re la t ive ly r ig id manner. He cou ld not sh i f t f rom one type o f so lu t ion to
another. "He simply cont inued the same solut ion even though he got feedback
t h a t i t w a s w r o n g . I n t h e c o n t e x t o f a l l o f t h e p r e s e n t d a t a , i t i s n o t m y
i m p r e s s i o n t h a t t h i s s u g g e s t s a n y a c t u a l o r g a n i c d e fi c i t , b u t i t i s r a t h e r
suggestive of a rigid, concrete and somewhat inflexible style of thinking."
D r . M a l o n e y a l s o a d m i n i s t e r e d v a r i o u s p e r s o n a l i t y t e s t s . O n t h e M i n n e s o t a
Mult iphasic Personal i ty Inventory Layton's score demonstrated a relat ively poor
s e l f c o n c e p t a n d n e g a t i v e o u t l o o k o n l i f e . T h e c l i n i c a l s c a l e s m e a s u r i n g
depress ion and hyster ia were qu i te e levated on h is tes ts . A "T score" o f 70
i s c o n s i d e r e d c l i n i c a l l y s i g n i fi c a n t o r s u g g e s t i v e o f p o s s i b l e p s y c h o p a t h o l o g y.
H i s h y s t e r i a T s c o r e o f 7 8 w a s c o n s i d e r e d s i g n i fi c a n t ; h o w e v e r , h i s T s c o r e o f
95 , on the depress ion sca le , i s cons idered qu i te e leva ted .

The subject also was given the Edwards Personal Preference Schedule which measures
15 different needs which are compared with each other. The tests show individual's
highest needs and his lowest needs. Mr. Layton's highest need was for succorance,
w h i c h i s d e s c r i b e d a s " To h a v e o t h e r s p r o v i d e h e l p w h e n i n t r o u b l e - t o s e e k
encouragement from others, to have others be kindly, to have others be sympathetic
and understanding about personal problems, to receive a great deal of affection
f rom o the rs and to have o the rs do favo rs cheer fu l l y, t o be he lped by o the rs when
depressed, to have others feel sorry when one is sick, to have a fuss made over
o n e w h e n h u r t . " H i s s e c o n d h i g h e s t n e e d , j u s t o v e r t h e 9 1 s t p e r c e n t i l e , a s
compared w i th the 97 percen t i l e fo r succorance , was fo r de fe rence . Th is i s
d e s c r i b e d a s " To g e t s u g g e s t i o n s f r o m o t h e r s , t o fi n d c u t w h a t o t h e r s t h i n k ,
t o f o l l o w i n s t r u c t i o n s a n d d o w h a t i s e x p e c t e d , t o p r a i s e o t h e r s , t o t e l l o t h e r s
that they have dons a good job, to accept leadership of others, to read about
g r e a t m e n . . . e t c . "

L a y t o n ' s t h i r d h i g h e s t n e e d s w e r e f o r a f fi l i a t i o n a n d a b a s e m e n t . A f fi l i a t i o n
is descr ibed as "To be loya l to f r iends , to par t i c ipa te in f r iend ly g roups , to
do th ings fo r f r i ends , to fo rm new f r i endsh ips , t o make many f r i ends , e tc . "
Abasement, is "A need to feel guilty when one has done something wrong, to accept
blame when things do not go right, to feel that personal pain and misery suffered
does more good than harm, to feel the need for punishment for wrongdoing, to
feel better when giving in and avoiding a fight than having one's own way, etc."

According to Dr. Maloney's testing the subject's lowest need was for achievement,
wh ich was approx imate ly a t the 4 th percent i le . H is second lowest need was
for dominance which was at the 6th percenti le. Essential ly, this is the opposite
of the need for deference, and his need for dominance is characterized by the
need to "argue for one's point of view, to be a leader in groups in which one
belongs, to be regarded by others as a leader, to be elected or appointed chairman
of a committee, to make group decisions, etc."
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L a y t o n ' s t h i r d l o w e s t n e e d , a t a p p r o x i m a t e l y t h e 1 5 t h p e r c e n t i l e , w a s f o r
a g g r e s s i o n .

Dr. Maloney s tates "Mr. Layton*s personal i ty, as descr ibed in terms of need,
i s ce r ta in l y cons is ten t w i th h i s case h i s to ry o f be ing shy, w i thd rawn , be ing
a f o l l o w e r o f o t h e r p e r s o n s , a n d i t i s c e r t a i n l y c o n s i s t e n t w i t h h i s t e n d e n c y
t o b e d e p r e s s e d a n d s e l f c r i t i c a l . "

I n a d d i t i o n t o t h e a b o v e t e s t s , t h e s u b j e c t w a s a l s o g i v e n t h e R o r s c h a c h I n k
Blot Technique Test , which produced unremarkable resu l ts .

Based on al l of the above tests. Dr. Mahoney states that :

M r . L a y t o n w o u l d b e d e s c r i b e d a s h a v i n g a f f e c t i v e d i s o r d e r . I t i s
m y i m p r e s s i o n t h a t t h e r e a r e c e r t a i n c h r o n i c c o n t r i b u t i o n s t o t h i s
d i s o r d e r . T h e c h r o n i c a f f e c t s o f h i s d e p r e s s i o n s e e m t o b e i n d i c a t e d
by his own report that he was shy and withdrawn and somewhat of a loner.
He reso r ted to d r ink ing and some d rug use apparen t l y to he lp dea l w i th
t h i s p r o b l e m . P r e s e n t d a t a c l e a r l y d o n o t s u g g e s t a n y s i g n i fi c a n t
disturbance such as psychosis.

On Augus t 31 , 1981 , Mr. Lay ton was examined by Seymour Po l lack , M.D. , D i rec to r
o f t h e I n s t i t u t e o f P s y c h i a t r y, L a w a n d B e h a v i o r a l S c i e n c e , i n t h e D e p a r t m e n t
o f P s y c h i a t r y a t t h e U n i v e r s i t y o f S o u t h e r n C a l i f o r n i a S c h o o l o f M e d i c i n e . A f t e r
e x a m i n i n g M r . L a y t o n , D r . P o l l a c k c o n c l u d e d t h a t t h e d e f e n d a n t w a s s a n e a t t h e
t ime o f t he a i rpo r t t r agedy i n Jones town , and he d id no t l ack subs tan t i a l capac i t y
t o a p p r e c i a t e t h e m o r a l w r o n g f u l n e s s o f h i s a c t o r t o c o n f o r m h i s c o n d u c t w i t h
t h e r e q u i r e m e n t s o f t h e l a w .

H e a l s o c o n c l u d e d t h a t t h e d e f e n d a n t w a s n o t s o m e n t a l l y i m p a i r e d , a s a r e s u l t
of mental d isease, that he was incapable of knowing and wi l l fu l ly becoming a
member o f t he consp i racy t o k i l l Cong ressman Ryan and to a t t emp t t o k i l l Consu l
Dwyer. He noted that his opinions only addressed the question of Mr. Layton's
m e n t a l c a p a c i t y f o r t h e c r i m i n a l a c t s a t t h e a i r s t r i p , a n d d i d n o t o t h e r w i s e
s p e a k t o t h e i s s u e o f h i s c r i m i n a l r e s p o n s i b i l i t y i n t h i s m a t t e r .

Dr. Pol lack cont inued stat ing that he bel ieved Layton st rongly adhered to the
condition that he should carry out Reverend Jones's plan to kill People's Temple
defec tors , bu t he a lso be l ieved tha t th is was a mora l ly cor rec t th ing to do .
I n P o l l a c k ' s o p i n i o n , h o w e v e r , t h i s c o n d i t i o n a n d h i s b e l i e f w e r e n o t a p r o d u c t
of mental disease; rather, i t was as a resul t of misplaced rel ig ious or "social
s e a l o t r y . "

D r. Po l l ack no ted t ha t t he sub jec t ' s pe rsona l i t y t r a i t s we re such t ha t he appea red
v u l n e r a b l e t o t h e s o c i a l , p o l i t i c a l a n d r e l i g i o u s s e d u c t i o n s o f R e v e r e n d J o n e s
and h i s f o l l owe rs a t t he Temp le . I t appea red t o Po l l ack t ha t Lay ton demons t ra ted
a m i l d c h r o n i c d e p r e s s e d s t a t e f o r m a n y y e a r s , w i t h f e e l i n g s o f i n a d e q u a c y a n d
l o w s e l f e s t e e m . T h e s e f e e l i n g s a p p e a r e d t o b e t h e r e s u l t o f a d e s i r e t o s a t i s f y
h i s d r i v i ng , academica l l y and occupa t i ona l l y success fu l f a the r and f rom h i s
inab i l i t y t o compare h imse l f f avo rab l y w i t h h i s more success fu l e l de r s i b l i ngs .



The doctor considered it noteworthy that the defendant began to receive Elavil,
an anti-depressant medication; however, he noted that there was conflict regarding
when he began receiving the medication, how much he was receiving and for what
period of time. Although Layton described his life as being harsh and depressing.
Pollack noted that he presented no signs or symptoms of anything but mild
d e p r e s s i o n .

The de fendan t c l ea r l y desc r i bed t he even t o f t he a f t e rnoon o f November
18th wi th no lapses or gaps, i .e. , he descr ibed no al tered states of
consciousness or episodes of amnesia. He demonstated full and unimpaired
consciousness, described no alternate identity, no impaired reality
tes t i ng and no depe rsona l i za t i on o r de rea l i za t i on expe r i ences ; and
finally no automatic or peculiar conduct by the defendant on this day
was descr ibed by any of the survivors.

He further notes that the defendant did not manifest any signifcant evidence
of substantial psychopathology from November 18, 1978 to the time that the report
was prepared. Pollack states, " ... The battery of psychological tests conducted
by Dr. Maloney further support my clinical opinion and impression of the defendant
in that these tests evidence no significant psychopathology other than that of
mild depression. In my opinion the mild depression evidenced by the defendant
would not qual i fy the defendant for menta l d isease under the McDonald Rule . . . "

Pol lack points out that a number of possible mental disorders were considered
before he made his diagnosis of this case. 1. Atypical Dissassociation Disorder;
2. Post Traumatic Stress Disorder; 3. Various personality disorders, such as
"Borderline," "Schizotypao" and "Dependent." He admits that the defendant does
demonstrate mild features of a number of these conditions, but stresses that
Layton demonstrated inadequate manifestations of these conditions to provide
the basis for a clinical diagnosis. Further, those manifestations that did exist
were of such a low level of disability that it would have been unwarranted to
label such a condi t ion as a menta l d isorder.

In his discussion of "coercive persuasion" Pollack argues:

In my opinion, the evidence is strong that the defendant was subjected
to,, what in the literature has been called, "coercive persuasion."
The evidence is equal ly strong, however, that he did not become an
automaton, a robot , a *Manchur ian candidate ' who automat ica l ly and
unwi t t i ng ly ca r r ied ou t Reverend Jones 's b idd ing , tha t h is in ten t to
c o n s p i r e a n d k i l l w a s n o t t r u l y h i s b e c a u s e i t w a s t r a n s f e r r e d o n t o
and implanted into him by Reverend Jones, and he had no abi l i ty to
act f reely of h is own free wi l l , not the abi l i ty to resist . In my
o p i n i o n , a l t h o u g h t h i s d e f e n d a n t ' s f r e e w i l l ( i . e . , f r e e d o m i n t h e
sense of free choice of action) was somewhat impaired, produced and
restr icted by his People 's Temple exper ience and by the increasingly
p r o n o u n c e d m a l i g n a n t i n fl u e n c e o f R e v e r e n d J o n e s , n e v e r t h e l e s s M r .
Layton was not such an automaton or robot in his actions. No evidence
exists that he was 'programmed' for th is act , and therefore we need
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no t add ress th i s l eve l o f a l l eged au tona t i c i t y. Ra the r t he ev idence
that does exist is to the effect that he exercised a considerable amount
of independent thought and action at Jonestown, en route to the Port
Kaituma airstrip, while waiting for the plane to disembark, and following
t h e s h o o t i n g .

Additional Psychiatric Information. The following information was prepared by
Otto L. Bendheia, M.D. The report that he submitted to the Federal Public
Defenders Office was entitled "Psychiatric Autopsy: Reverend James Jones."

After examining considerable information about Jim Jones, including many hours
of tape recordings, Bendheim stated that Jones was a charismatic leader. He
presented himself in a very dramatic way, and Jones did not hesitate to employ
deception in order to heighten his dramatic impact. He displayed little
compunction about distorting the truth, if it served his ends, and it was asif the reality considerations that restrain most people meant almost nothing
to him. "He could be warm and charming, but he could also become quite angry,
even brutal, in his dealings with people. The dramatic alternation of moods
worked, in most instances, to add to his charismatic appeal. He alternately
frightened and comforted people. He was both a stern, powerful patriarchal
(father) and an understanding peer (dad).

Bendheim then goes to some length to point out the contradictions in Jones's
behavior. Initially, although he attempted to do good for People's Temple members,
he lied to them, cheated them, manipulated and exploited them, he sadistically
brutalized them, used them for sexual pleasure, and in the end, he killed them.
Bendheim notes that Jones became everything that he convinced his followers he
was saving them from. At the end, he had reduced most of his followers to slaves.
He had them working long hours in the fields, living on a near starvation diet,
and for all practical purposes, they were held captive in a jungle. Jones was
a Christian minister, but he denied God. Although he spoke of the sanctity of
the family, he systematically attempted to destroy the families of his
congregation. He forbade husbands and wives from engaging in sexual activities,
but he blatantly displayed his own sexual improprieties with married and unmarried
members of his congregation, male as well as female. He verbalized concern about
the equality of mankind, yet he developed a highly authoritarian hierarchical
structure to keep his followers in line. He frequently spoke of concern for
the welfare of his followers, but he presided over cruel and brutal beatings
of Temple members, and he frequently humiliated his followers before the entire
c o n g r e g a t i o n .

Although he espoused a philosophy of racial equality, his most intimate
confidantes were almost wholly white. Ironically, while doing everything he
could to build a positive public image and a strong political base, he was arrested
for exhibitionism and public masturbation in a public restroom. "He glorified
the noble 'cause' that he and his followers were supporting, but led his followers
to a grim and ignoble death that stands only as a monument to one man's grotesque
m e g a l o m a n i a . "



Jones demanded that disobedient members of his congregation submit to brutal
beatings with a two foot long, three quarter inch wide wooden paddle. It was
not uncommon for people to receive as many as one hundred to one hundred and
fifty blows with this instrument. He would sometimes be observed to be smilingand giggling, and following such torturous behavior, the victims were then required
t o s a y " T h a n k y o u F a t h e r . " « S « i r e a

Bendheim contends that as Jones's excesses increased, so did his paranoia. He
worried increasingly about the possibility that outsiders might discover what
was actually going on, and he frequently spoke of attacks from outsiders.

Dr. Bendheim was of the opinion that "Jim Jones, the magic healer, the 'improved'
Jesus Christ, the reincarnated Buddha and Lenin, dad, the father of all of them,
manifested all the classical signs of paranoia, the delusions of grandeur, of
reference and of persecution."

The doctor also goes on to discuss the concept of shared paranoia or mass
psychosis. He states that paranoid reactions are easily communicated andtransferred to whole communities who then manifest all the signs and symptomsof shared paranoia and mass psychosis. He notes that an interesting example
of shared paranoia occurred in 1938 following Orson Welles's infamous radio
broadcast alleging the earth was being invaded by alien beings.
Bendheim goes to some lengths to discuss the techniques and methods used by Jones
to create coercive persuasion. 1. He caused alarm by constantly discussing the
possibility or even probability of mass revolutionary suicide, i.e., his "white
night; 2. Physical intimidation and psychological coercion aimed at destroying
family ties, discrediting belief in God and causing contempt for the United States;

u ^ ^ l e a v i n g G u y a n a b y c o n fi s c a t i n g p a s s p o r t s a n d m o n e yand by stationing guards around Jonestown to prevent escape; 4. Depriving them
privacy, free speech and freedom of association. He accomplishedthis fourth end by prohibiting phone calls, prohibiting mutual contact with

outsiders, censoring all mail, extorting silence from relatives in the Unitedstates by threats of termination of all communication, and by preventing the
Children from seeing their parents, even though they traveled to Guyana.
Additional methods of coercive persuasion used by Jones, according to Bendheim
are a centralized chain of command, degrading punishments, sleep deprivation'
tood deprivation, hard labor and other coercive techniques commonly used in mind
programming, and requiring Temple members to always travel in groups.
Bendheim also enumerates extensive lists of techniques used by Jones to induce
coercive persuasion. Such techniques were alternation of harshness and leniency,
guilt manipulation, i.e., "Jones was a master of making people feel guilty for
t̂ imes of ommission or commission, often crimes which had never taken place.TOis made it possible for the victims to tolerate conditions that would otherwise
be unbearable 'because they deserved it.' Here, isolation, peer pressure, sexual
control, self degradation and Jones's total control of the environment in Jonestown
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were additional techniques that he used to control his followers."

Bendheim concludes his report by forming a diagnosis as fol lows: 1. "Paranoia,
D S M - I I I , 2 9 7 . 1 0 ; "

2 . P s e u d o l o g i a F a n t a s t i c a - a c a t e g o r y w h i c h , u n f o r t u n a t e l y , i s n o t
d e s c r i b e d i n D S M - I I I , m a i n l y b e c a u s e o f i t s r a r i t y b u t I b e l i e v e i t
i s a l l c o m p r e h e n s i v e i n J i m J o n e s ' s c a s e a n d l e a d s t o t h e p a r a n o i a
a n d s h a r e d p a r a n o i a .

T h e b e a u t y o f t h i s d i a g n o s i s , P s e u d o l o g i a F a n t a s t i c a , i s t h a t i t e n t a i l s
a l l o f t h e p e r s o n a l i t y d i f fi c u l t i e s a n d d i s o r d e r s m e n t i o n e d a b o v e a s
t h e fi r s t p h a s e o f t h e d i s e a s e . I t t h e n l e a d s t o t h e p a r a n o i a , t h e
s e c o n d p h a s e o f P s e u d o l o g i a F a n t a s t i c a , a n d t h e t h i r d p h a s e m a n i f e s t s
a ' t y p i c a l p s y c h o t i c d i s o r d e r ' t h e a c t i n g o u t w i t h fi n a l m a s s m u r d e r
s u i c i d e .

T h e i d e a o f s h a r e d p a r a n o i a o r ' c o e r c i v e p e r s u a s i o n ' fi t s i n t o t h i s
n i c e l y s i n c e a l l p a t i e n t s w i t h P s e u d o l o g i a F a n t a s t i c a h a v e , a s o n e
o f t h e p r o m i n e n t c h a r a c t e r t r a i t s , t h e a b i l i t y t o c o n v i n c e o t h e r s o f
t h e c o r r e c t n e s s o f t h e i r f a n t a s i e s , d e l u s i o n s a n d n e c e s s a r y p s y c h o t i c
counter measures , thus induced mass psychos is in the ' t rue be l ievers . '

A c c e s s I I : 1 . P e r s o n a l i t y d i s o r d e r s d e s c r i b e d a b o v e . 2 . T h e T y p i c a l M i x e d
P e r s o n a l i t y D i s o r d e r , D S M - I I I , 3 0 1 . 8 9 .

F I N A N C I A L C O N D I T I O N :

A S S E T S L I A B I L I T I E S

I t e m V a l u e I t e m A m o u n t

C a s h o n h a n d

Checking account
S a v i n g s a c c o u n t
I R A *
Household goods
1 9 7 5 P i n t o a u t o m o b i l e

$ 8 0
2 0 0
2 5 0

3 , 5 0 0
1 , 0 0 0

8 0 0

L o a n f r o m f a t h e r f o r I R A

T o t a l A s s e t s $ 5 . 8 3 0 T o t a l L i a b i l i t i e s

♦Paid by father.

M E T W O R T H : $ 2 . 3 3 0

I N C O M E

M o n t h l y
I n c o m e

N o n e 0 N o n e 0
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E V A L U A T I O N :

Appearing for sentencing is a 41 year old defendant who has been found guilty
of one count of Conspiracy to Kill a Congressman, one count of Aiding and Abetting
t h e M u r d e r o f a C o n g r e s s m a n , o n e c o u n t o f C o n s p i r a c y t o K i l l a n I n t e r n a t i o n a l l y
P r o t e c t e d P e r s o n , a n d o n e c o u n t o f A i d i n g a n d A b e t t i n g t h e A t t e m p t e d M u r d e r o f
a n I n t e r n a t i o n a l l y P r o t e c t e d P e r s o n .

The find ings o f gu i l t we re a cu lm ina t i on o f two t r i a l s t ha t ex tended ove r a pe r i od
o f a p p r o x i m a t e l y s i x y e a r s .

M r . L a y t o n s t a n d s b e f o r e t h e C o u r t a s a Q u a k e r w h o p a r t i c i p a t e d i n v i o l e n c e ;
h e w a s a l o n g t i m e f o l l o w e r , y e t h e a s s u m e d a s i n g u l a r r o l e i n t h e e v e n t s a t
t h e a i r s t r i p . H e w a s i n v o l v e d i n a n u n p r e c e d e n t e d t r a g e d y w h i c h w a s p r e c i p i t a t e d
b y u n i q u e c i r c u m s t a n c e s , p a r a d o x e s , a n d i r o n i e s .

T h e G o v e r n m e n t p r o v e d t h a t M r . L a y t o n c o n s p i r e d t o k i l l a U n i t e d S t a t e s
C o n g r e s s m a n , a n d h e c o n s p i r e d t o k i l l t h e D e p u t y C h i e f o f M i s s i o n , i n G u y a n a ,
R i c h a r d D w y e r . A l t h o u g h a d a m a n t l y d e n y i n g t h a t h e c o n s p i r e d t o d o e i t h e r , t h e
d e f e n d a n t a d m i t t e d t h a t h e s h o t t w o i n n o c e n t v i c t i m s a t c l o s e r a n g e , a t t e m p t e d
t o s h o o t a t h i r d , a n d h e t o o k t h e s e a c t i o n s o n l y b e c a u s e h i s a c t u a l m i s s i o n o f
d o w n i n g t h e p l a n e w a s t h w a r t e d . H a d h e s u c c e e d e d , h e w o u l d h a v e k i l l e d t h r e e^ ^ i n n o c e n t a d u l t s , a c h i l d , t h e p i l o t a n d h i m s e l f .

D u r i n g l e n g t h y i n t e r v i e w s w i t h t h i s o f fi c e r, M r. L a y t o n e x p r e s s e d w h a t I b e l i e v e d
t o b e o v e r w h e l m i n g r e m o r s e a b o u t t h e e n t i r e t r a g e d y a t t h e a i r s t r i p . H e s t a t e d
t h a t t h e d e a t h s a n d i n j u r i e s a t t h e a i r s t r i p w i l l h a u n t h i s c o n s c i e n c e f o r t h e
r e s t o f h i s l i f e , a n d h e s p o k e o f t h e n e e d t o p r o v e t o h i m s e l f , a n d o t h e r s , t h a t
he is wor thy o f be ing a l ive and hav ing surv ived the t ragedy.

I t i s t h i s w r i t e r ' s b e l i e f t h a t M r . L a y t o n p o s e s n o t h r e a t t o a n y o n e a t t h i s
t ime , and a f t e r more than e igh t yea rs o f con temp la t i ng h i s pas t ac t i ons , I be l i eve
h e i s n o t i n n e e d o f f u r t h e r r e h a b i l i t a t i o n .

T h e s i x t h e r a p i s t s w h o i n t e r v i e w e d t h e d e f e n d a n t g a v e d i f f e r i n g o p i n i o n s a b o u t
M r . L a y t o n ' s s t a t e o f m i n d a t t h e t i m e o f t h e s h o o t i n g s . T h r e e t h e r a p i s t s w e r e
o f t h e o p i n i o n t h a t h e s h o u l d n o t b e h e l d l e g a l l y r e s p o n s i b l e f o r h i s a c t i o n s ,
a n d t h r e e b e l i e v e d h e s h o u l d b e . O f p a r t i c u l a r i n t e r e s t i n t h e r e p o r t s w e r e
t h e t e s t s a d m i n i s t e r e d t o M r . L a y t o n b y t h e G o v e r n m e n t p s y c h o l o g i s t , M i c h a e l
M a l o n e y, P h . D . A m o n g o t h e r r e s u l t s . D r. M a l o n e y d e t e r m i n e d t h a t M r. L a y t o n h a d
a n u n u s u a l l y h i g h n e e d t o b e t r e a t e d k i n d l y b y o t h e r s , t o g e t s u g g e s t i o n s f r o m
o t h e r s , t o f o l l o w i n s t r u c t i o n s , a n d t o b e l o y a l t o f r i e n d s , w h i c h i n c l u d e d
participating in friendly groups and doing things for fr iends.

Some of his lowest needs were for achievement, the need to argue one's point
of view, and the need for aggression, which is described as the need to attack
c o n t r a r y p o i n t s o f v i e w .
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Even taking these considerat ions into account, however, one cannot deny the
magnitude of the offenses for which he was convicted.

In order to better understand what brings a man from Mr. Layton*s background
to the point of being involved in the present offense, one must start/ by examining
h i s u p b r i n g i n g .

His mother was Jewish, and she fled Germany when Hit ler came to power. His father
i s a b r i l l i a n t a c a d e m i c i a n , w h o s e t e x t r a o r d i n a r i l y h i g h g o a l s f o r h i s c h i l d r e n .
D r . L a y t o n w a s p o l i t i c a l l y l i b e r a l , b u t m o r a l l y , h e w a s v e r y r i g i d . T h e
d e f e n d a n t ' s t w o o l d e r s i b l i n g s w e r e v e r y h i g h a c h i e v e r s f o r w h o m s c h o o l w a s
e n j o y a b l e a n d r e l a t i v e l y e f f o r t l e s s ; f o r M r . L a y t o n , s c h o o l w a s d i f fi c u l t a n d
a n x i e t y p r o d u c i n g . H e s t r u g g l e d t o l e a r n h o w t o r e a d , a n d h e f a i l e d t h e fi r s t
g r a d e .

As a youngster, Layton was quiet and unassuming, and at home, he readily became
used to p lay ing a subord ina te ro le to h i s o lde r s ib l i ngs and to h i s f a the r.

This pattern of acquiescence and subraissiveness continued to develop through
high school , and even in to co l lege. Whi le he s t ruggled at jun ior co l lege and
a t t h e u n i v e r s i t y , j u s t t o m a i n t a i n m o s t l y a v e r a g e g r a d e s , h i s o l d e r b r o t h e r
cont inued on to g raduate schoo l , eventua l ly ob ta in ing h is Ph.D.

In college, the subject met Carolyn Layton, a woman described as very intelligent,
soph is t i ca ted and someone w i th a dominan t persona l i t y. In th is re la t ionsh ip ,
as before, he maintained a submissive role. Shortly after the couple's marriage,
and at Carolyn's urging, they joined the People's Temple. Carolyn quickly became
involved in an affair with Jim Jones, which culminated in Jones and Carolyn having
a ch i ld , and the defendant obta in ing a d ivorce.

Mr. Layton states that he was very lonely at this t ime, so Jones arranged for
him to meet Karen Tow, later to become the defendant's second wife. After their,
marriage, Karen also became romantically involved with Jones, and the Laytons*
s e p a r a t e d . S o m e t i m e l a t e r , K a r e n f o l l o w e d J o n e s t o J o n e s t o w n .

When the defendant expressed his anger to Jones and to other Temple members about
los ing both o f h is wives, Layton reca l led that he le f t the meet ing fee l ing as
though he was wrong fo r ever ra is ing the i ssue . Jones and h is fo l lowers chas t i sed
Layton for questioning something that "Dad" did and for bringing negativity into
the Temple . Hear ing th i s , Lay ton acqu iesced .

The de fendan t aga in acqu iesced ove r an even more pe rsona l i s sue . Lay ton s ta ted
t h a t o n o n e o c c a s i o n i n L o s A n g e l e s , J o n e s c o e r c e d h i m i n t o s u b m i t t i n g t o a
homosexual encounter. After the incident, Jones told the congregation what had
occu r red i n hum i l i a t i ng de ta i l , wh i l e desc r i b i ng Lay ton as t he agg resso r.

Although the defendant experienced episodes of humil iat ion with the Temple, i t
a lso prov ided h im wi th the essent ia l e lements which were lack ing in h is l i fe
- a family and a father figure. I t should be remembered that during the latter



pare of his college years, the subject experimented with drugs, he was living
w i t h C a r o l y n , a n d h e o c c a s i o n a l l y d r a n k t o e x c e s s o n t h e w e e k e n d s . T h i s b e h a v i o r
was intolerable to the defendant's father, and the longer it persisted the greater
the alienation between the two grew. When Layton married Carolyn, his estrangement
from his family was al l but complete. A fr iend of the family had to inform Dr.
L a y t o n t h a t h i s s o n w a s m a r r i e d .

O n c e h e j o i n e d P e o p l e ' s Te m p l e , h i s i n v o l v e m e n t i n t e n s i fi e d a n d b e c a m e a l l
c o n s u m i n g . H e g a v e a l l h i s a s s e t s a n d e a r n i n g s t o J o n e s , a n d i n r e t u r n , h e w a s
provided room and board and the companionship of like-minded Temple members.

When Lay ton in i t i a l l y j o ined the Temp le , he was the p roduc t o f a re la t i ve l y
a ffluen t fami l y, he had a h is to ry o f i n te res t in soc ia l i ssues , and the "60 's "
were a time when many people were concerned with the rights of minorities, feeding
the poor, resisting the Viet Nam war, etc. These were all issues shared by Temple
members in Ukiah, and they were issues in which Jones probably did some good
for others, at least in the early days of the Temple.

' Layton's conversion into the Temple was made easier by Jones's manipulative,
t hea t r i ca l , cha r i sma t i c pe r sona l i t y. Jones pe r f o rmed hea l i ngs , demons t ra ted
telepathic powers and actually accomplished more mundane tasks, such as helping

^ L a y t o n o b t a i n h i s c o n s c i e n t i o u s o b j e c t o r ' s s t a t u s .

Jones developed a far more sophis t icated and ca lcu lat ing pat tern of behavior
a s t i m e w e n t o n .

By the time that Jones fled to Guyana, he had mastered his manipulative skills.
Jones 's cont ro l over h is Temple members was a lmost to ta l . He cont ro l led a l l
news at their isolated locale, and he was capable of harshness and leniency,
almost simultaneously. He preyed on people's weaknesses and on their guilt,
a n d h e u s e d f e a r , p h y s i c a l v i o l e n c e o r a l m o s t a n y o t h e r m e a n s t o a c h i e v e h i s
ends. Jones used every conceivable tool to further his goals, manipulating Layton
a n d o t h e r s a l m o s t a t w i l l .

The pervasive pathology within Jonestown and Jones's ommipotent influence over
914 out of 926 of his followers is most evident by the willingness of almost
1»000 Individuals to kill themselves, to kill others, or to do both, all because
of the "grotesque megalomania" of Jim Jones.

Does such perversion of the human spirit absolve Mr. Layton of responsibility
for his activit ies in Guyana? It does not. It does, I believe, only offer a
means of understanding a seemingly inexplicable period of behavior.

L B / t p

A P P R O V E D B Y :

S u p e r v i s i n g U . S . P r o b a t i o n O f fi c e r
J a n u a r y 1 4 , 1 9 8 7

Respectfully submitted,

L O R E N B U D D R E S S
S e n i o r U . S . P r o b a t i o n O f fi c e r

S a n F r a n c i s c o , C a l i f o r n i a
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U.S. Probation Officer's Estimated Parole Guideline Worksheet

I * AY T 0 W , L a u r e n c e J o h n Docket No.: CR 80-0416-ltrP 1-23-87

iNote: The following is only an estimate of the parole guideline range as the U.S. Parole Commission will compute the actual
parole guideline range at the time of the parole hearing.]
Offense Severity Rating is assessed as Category 8 because per U. S, Parole Connnission Rules

& Procedures Manual, l l -A-85, Chapter 2, Subchapter A, 201.

S A L I E N T FA C T O R S

A. PRIOR CONVICTIONS/ADJUDICATIONS (ADULT OR JUVENILE)
None = 3; One = 2; Two or three = 1; Four or more = 0

B. PRIOR COMMITMENTrs; OF MORE THAN THIRTY DAYS (ADULT OR JUVENILE)
None = 2; One or two = 1; Three or more = 0

AGE AT CURRENT OFFENSE/PRIOR COMMITMENTS
Age at commencement of the current offense:
26 years of age or more = 2**»; 20-25 years of age = !•••;
19 years of age or less = 0
••• EXCEPTION: If five or more prior commitments of more than

thirty days (adult or juvenile), place an "x" here
and score this item = 0

D. RECENT COMMITMENT FREE PERIOD (THREE YEARS)
No prior commitment of more than thirty days (adult or juvenile) or
released to the community from last such commitment at least three years
prior to the commencement of the current offense = I; Otherwise = 0

E. PROBATION/PAROLE/CONFINEMENT/ESCAPE STATUS VIOLATOR THIS TIME ..
Neither on probation, parole, confinement, or escape status at the time
of the current offense; nor committed as a probation, parole, confinement,
or escape status violator this time = 1; Otherwise = 0

F. HEROIN/OPIATE DEPENDENCE
No history of heroin/opiate dependence = 1; Otherwise = 0

TOTAL SCORE

E s t i m a t e d G u i d e l i n e R a n g e 1 0 0 + m o n t h s .

Particularly Aggravating/Mitigating Factors (Optional): For mitigating factors, see following
sections of the presentence report: Defendant's Version; Personal and Family Data;
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C o n s p i r a c y t o M u r d e r a U . S . C o n g r e s s m a n

8 0 - 0 4 1 6 - R F P

Information obtained from the Administrative Office of the United States
Cour ts fo r the F isca l Year ^and f rom the Un i ted S ta tes Paro le
C o m m i s s i o n ' s G u i d e l i n e s e f f e c t i v e

OFFENSE DATA (Felony Only) HO statistics available

N AT I O N A L

N u m b e r

M D / C A L I F O R N I A

N u m b e r

Defendants Sentenced
C o n fi n e m e n t

1. Regular
a . 1 - 1 2 m o s . ( ) ( )
b . 1 3 - 3 5 m o s . ( ) ( )
c . 3 6 - 5 9 m o s . ( ) ( )
d . 6 0 + m o s . ( ) ( )

Average sentence (months)
2. Split Sentence
3. 4205 (b)(1) & (2)
4 . V G A

Total Confinement
P r o b a t i o n

Average sentence (months)
Fine Onlv
Other*
♦Included: Deportation, suspended sentence, imprisonment

fo r four days or less or fo r t ime served, remi t ted and
s u s p e n d e d fi n e s a r i d l i f e s e n t e n c e s .

SPECIAL SENTENCING PROVISIONS

R e s t i t u t i o n - 1 8 : 3 5 7 9 S p e c i a l P a r o l e T e r m

U o v i c o H i n - R d
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MEMORANDUM:

H O N O R A B L E R O B E R T F. P E C K H A M
Ch ie f U . S . D i s t r i c t Judge

RE: LAYTON, Laurence John
C R 8 0 - 0 4 1 5 - R F P
P r e s e n t e n c e R e p o r t A d d e n d u m

S i n c e c o m p l e t i n g t h e p r e s e n t e n c e r e p o r t o n M r. L a y t o n . o n J a n u a r y 1 2 , 1 9 8 7 ,
two additional pieces of information have been made available to me. Berkeley
High School has recently provided me with a copy of the defendant's high school
t r ansc r i p t . The t r ansc r i p t shows tha t t he sub jec t was i n a t t endance a t Be rke ley

. High School between September 5, 1962 and January 29, 1965. His grades
were mostly C's and B's; he maintained a 2.83 grade point average, and he
w a s r a n k e d M 3 i n a c l a s s o f 1 9 9 .

Additionally, on page 31 of the presentence report, under "Employment" "Traycur
R e a l t y " C o m p a n y i s m e n t i o n e d . T h i s o f fi c e r w a s u n a b l e t o c o n t a c t t h e r e a l
e s t a t e c o m p a n y d u e t o t h e f a c t t h e c o r r e c t n a m e o f t h e fi r m i s T r o y c o r , a
rea l es ta te fi rm tha t spec ia l i zes in rea l es ta te marke t ing , deve lop ing and
brokerage. Th is o fficer spoke wi th the defendant 's immediate superv isor a t
Troycor, and I was told that the defendant was employed with their company
from January 14, 1985 to June 20, 1985. In June he left for other employment,
a n d h i s s u p e r v i s o r i n d i c a t e d t h a t h e w a s a g o o d w o r k e r . H e s t a t e d t h a t M r .
Layton worked very hard, and he was cooperat ive. The only th ing that the
subject lacked to be an outstanding real estate salesperson was more experience.

Re^ectfully submitted,
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